
Vážení spoluobčané,

již tradičně, zase uplynul rok a je zde nové vydání Doberské ročenky.
Tentokrát mě dovolte krátké shrnutí porevolučního vývoje a rozvoje naší
obce za uplynulých 25 let. Velmi stručně.

Obec Dobré je od roku 1990 dle mého názoru dobře se rozvíjející
obcí.  Dobře prosperují nově vzniklé zemědělské firmy, působí zde sta-
vební firma i firma průmyslová. Dále pak soukromí živnostníci.

Za největší  akce,  které  přispěly  k rozvoji  obce Dobré považuji  pře-
stavbu zemědělského komplexu na byty a kulturní zařízení se sportovním
zázemím za cca 35 mil. Kč. Zvládly se stavby po povodni, na obecním
majetku za 30 mil. Kč. Celkem všechny organizace utratily 115 mil. Kč.
Vybudovaly se inženýrské sítě pro 24 rodinných domů za celkem 16 mil.
Kč. Podařilo se vybudovat, dá se říci, obecní dům služeb, kde je obecní
úřad, obchod se smíšeným zbožím, pošta, obvodní lékař a knihovna za
cca 9 mil. Kč. 

Nejdůležitější pro život obce je voda. Podařilo se najít  nové zdroje.
Vybudovaly se vrtané studny,  nové řady,  zmodernizovaly vodojemy za
cca 25 mil. Kč.

V obci bylo občany nově postaveno na 30 rodinných domků. Zvyšuje
se počet obyvatel  a rodí se děti,  což je důležité. V současné době se
zpracovává nový územní plán, který položí nový základ pro další územní
rozvoj obce. 

Jednou z mála věcí,  které podpořily rozvoj i  naší obce je nové roz-
počtové určení daní, které pomohly a věřím, že pomohou rozvoji  obce
i nadále.  Pomohou  při  plnění  přání  občanů,  což  opravdu  není  někdy
jednoduché, a ne každému je možné zavděčit se na počkání.

Ladislav Michl, starosta
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Historie chalupy čp. 39 na samotě Zlátenka v obci Rovné

Milan PRÁZA

Už po roce 1860 se František Netík,  chalupník  ze Šedivin  čp.  19,
zamýšlel postavit chalupu. Proto si nechal nakreslit stavební plánek, který
mu dne 7. 7. 1862 vypracoval mistr zednický Josef Šubert z Dobrušky. Ke
zrealizování  stavby  mu  v tento  čas  chyběly  pozemky.  Tím  pádem  ke
stavbě chalupy došlo až v roce 1873. Manželé Marie a František Netíkovi
koupili  dne  29.  července  1873  pozemky  pro  zemědělskou  činnost  a
stavbu chalupy čp. 39 v Rovném na Zlátence i přesto, že na pozemky
bylo  od  30.  října  1864 uvaleno  zástavní  právo  pro  pohledávku  školní
nadace obce Rovné.  Na koupi  pozemků a stavbu chalupy,  kterou do-
stavěli,  si  vzali  hypotéku  s šestiprocentním  úrokem,  což  se  jim  těžko
splácelo  a tím se dostali  do dluhů,  které  nebyli  sami schopni  splácet.
Proto se manželům Netíkovým podle protokolu ze dne 19. dubna 1881
č. 3470  poznamenává  exekuční  dražba  knihovního  tělesa.  Toto  byl
důvod, proč chalupu čp. 39 i s pozemky v exekuční dražbě koupil až 27.
října 1882 Josef Kubec, syn chalupníka z Vošetnice čp. 49. Ten se roku
1882  oženil  s Alžbětou  Netíkovou  z Dobrého  čp.  30,  která  roku  1885
zemřela po narození jejich druhého dítěte, syna Václava. Ten také ještě
tento rok zemřel. Tím se vdovec Josef Kubec roku 1886 podruhé oženil
s Marií  Hofmanovou z Hlinného čp.17.  Z tohoto manželství  se narodily
čtyři děti, z toho tři do svých 25. let zemřely. Vyššího věku se dožila jen
nejmladší dcera Růžena. Tím celá rodina Kubcova odtud odešla. Cha-
lupu čp. 39 na Zlátence Kubcovi prodali  30. 6. 1917 manželům Poláč-
kovým.  Od  nich  ji  28.  května  1919  koupila  slečna  Antonie  Střílková,
původem z obce Hlubotec u Opavy, toho času bydlící v Praze. Slečna
Antonie  Střílková,  povoláním  soukromá  učitelka,  se  rozhodla,  že  na
Zlátence bude podnikat v hostinské a ubytovací činnosti. Proto si nechala
vyhotovit stavební plán k přestavbě chalupy, který dne 9. června 1924
provedla  firma  PODNIKATELSTVÍ  STAVEB  JOS.  JIRSÁK  ÚŘEDNĚ
OPRÁVNĚNÝ  MISTR  ZEDNICKÝ  A  TESAŘSKÝ  v DOBRUŠCE.  Po
tomto datu došlo k přestavbě chalupy na ubytovací  hostinec,  což bylo
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ukončeno  roku  1927,  prozatím  bez  kolaudace.  Počátkem  roku  1928
požádala Antonie Střílková o koncesi k provozování hostinské živnosti.
Na základě této žádosti došlo na Zlátence 24. července 1928 ke komi-
sionelnímu řízení o udělení koncese, přičemž bylo zjištěno mnoho nedos-
tatků,  které  musela  majitelka  do kolaudace odstranit.  V této  době byl
v zastupitelstvu  obce  Rovné  Ladislav  Práza,  hostinský  z Rovenských
Šedivin, který při jednání o schválení hostinské koncese slečně Střílkové
podal  námitku,  že  na  území  obce  Rovné  jsou  dvě  dobře  fungující
hospody,  a  proto  občané  Rovného  další  hospodu  nechtějí.  Toto  byl
rozhodující důvod, proč Střílkové byla udělena 27. května 1929 omezená
hostinská koncese s tím, že mohla čepovat nápoje a pivo jen v lahvích a
vařit  pouze  pro  ubytované  hosty.  Provozování  živnosti  bylo  povoleno
pouze v období od jara do podzimu. Toto se i potvrdilo při zemědělském
a živnostenském sčítání  roku 1930 zjištěním,  že stávající  koncese na
horskou chatu Zlátenka čp. 39 nebyla zcela uvedena v činnost majitelce
chalupy slečně Střílkové. I přesto chalupu dobudovala pro provozování
živnosti hostinské a odstranila většinu vytknutých stavebních i technic-
kých chyb. V roce 1931 požádala o kolaudaci ubytovacího hostince, která
se uskutečnila 15. května 1931. Bylo zjištěno, že stanovené podmínky
koncesního dekretu ze dne 27. 5. 1929 byly celkem splněny. Dále pak
nechala Antonie Střílková přistavět k chalupě velkou prosklenou verandu,
která sloužila jako jídelna, s pěkným výhledem do okolní přírody. 
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Na podzim roku 1930 se na Zlátenku přistěhoval František Bachman.
Ten  si  od  slečny  Střílkové  pronajal  horskou  chatu  Zlátenka,  která  je
pojmenovaná podle vrchu pod nímž se nachází, a to poblíž silnice mezi
vsí Rovné a osadou Rovenské Šediviny. Bachman byl veselý člověk, dítě
pražských předměstí, povoláním číšník. Zkoušel to nejprve s hospodář-
stvím, čemuž vůbec nerozuměl a tak prodělal mnoho peněz, které měla
jeho družka. V zimě nechal navozit ledu a připravoval se k zahájení zimní
sezony. Všude zval a vyprávěl, že na sezonu bude mít hlavního kuchaře
z pražského  hotelu  Obecní  dům  a  na  otevření  sem  přijede  mnoho
významných  osobností,  jako  pan  ministr  Beneš  a  další.  Led  na  jaře
roztál, po slíbených vepřových hodech ani památky. Zato se jedné krásné
neděle  objevila  na  Zlátence  číšnice.  Sezona  byla  zahájena.  Dámská
obsluha byla po celé léto i podzim hodně přitažlivým magnetem. Tím se
toto  místo  stalo  populární  a  známé  široko  daleko.  Návštěvnost  byla
značná. Celé noci sem jezdila auta z hosty ze vzdálených míst. I blízké
okolí  podlehlo  kouzlu  Zlátenky.  To  podpořilo  zdejšího  autobusového
dopravce, který sem dovážel hosty. Proto obyvatelé Rovného, kteří v tuto
dobu žili, vyprávěli o tom, jak večer jezdil autobus přes vesnici prázdný,
ale před i za vesnicí byl vždy plný. To znamenalo, že cestující nechtěli,
aby je bylo v autobuse vidět. Tak se před vesnicí skrčili pod okna auto-
busu  a  za  vesnicí  zase  vstali.  Řeč  ve  vsi  se  často  točila  jen  kolem
událostí na Zlátence. Číšnic se tam vystřídalo hned několik. Počátkem
zimy byla sezona ukončena. Před Vánocemi roku 1931 Bachman obcho-
doval s cukrovím. Na zimu pak odjel do Prahy a na jaře dalšího roku pro
stálé  spory  s  majitelkou  chalupy  sezonu nezahájil.  V  červnu  1932 se
František Bachman z Rovného odstěhoval zpět do Prahy. Jeho odcho-
dem  si  obyvatelé  Rovného  oddechli.  Z  důvodů  sporů  s  Bachmanem
požádala slečna Antonie Střílková v květnu 1931 Okresní úřad v Novém
Městě  nad  Metují  o  rozšíření  koncese  hostinské,  aby  mohla  být  pro-
vozována po celý kalendářní rok a bez rozdílu pro všechny hosty. Toto ji
však Okresní  úřad 5.  června 1931 zamítl.  Proti  tomuto úřednímu roz-
hodnutí se slečna Střílková odvolala k Zemskému úřadu v Praze, který
7. ledna  1932 potvrdil  rozhodnutí  Okresního  úřadu.  Ani  toto  zamítnutí
provozovatelku od jejího podnikání neodradilo. Chalupu na Zlátence opět
pronajala. Novým nájemcem se od 4. 4. 1932 stal Slovák Fedor Reha,
původem z Podkarpatské Rusi. Ten živnost hostinskou neprovozoval, ale
jen krátce v hostinské činnosti  přes léto tohoto roku zastupoval slečnu
Střílkovou. Hlavně se věnoval  rolnímu zahradnictví  na pozemcích pat-
řících  k chalupě  na  Zlátence.  Pěstoval  kukuřici,  která  mu  zde  uzrála.
Vzhledem  k nadmořské  výšce  se  o  tom  všeobecně  pochybovalo.  Po
zkušenostech  s různými  nájemníky  se  Antonie  Střílková  po  odchodu
Fedora Rehy roku 1933 rozhodla, že už chalupu čp. 39 v Rovném ne-
bude pronajímat. Přes všechna úřední omezení svou hostinskou živnost
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provozovala sama až do počátku 2. světové války, kdy na Zlátenku přišel
její bratr Václav Jan Střílek s dcerou Jelislavetou, které se ve vsi říkalo
Inka.  Václav Jan  Střílek se se  sestrou Antonií  stali  1.  července  1941
polovičními  spolumajiteli  chalupy.  27.  března  1950  získali  na  polovici
právo vlastnické Václav Jan Střílek s Jelislavetou Střílkovou. Poloviční
podíl  na  chalupě  od  Václava  Jana  Střílka  koupil  22.  července  1950
Vlastimil Volf ze Solnice, který se roku 1945 v Solnici oženil s Jelislavetou
Střílkovou,  která  měla  vlastnické  právo  na  druhou  polovici  chalupy.
Manželé  Jelisaveta  a  Vlastimil  Volfovi  před  jejich  odchodem do  obce
Bzenec na jižní  Moravě chalupu prodali  26.  listopadu 1953 manželům
Otokaru a Anně Horákovým z Hradce Králové. Otokar Horák byl do 30.
dubna 1968 vedoucím prodejny smíšeného zboží v Rovném. Tu nejprve
provozovalo spotřební družstvo Ústřední konzum Hradec Králové, poz-
ději pak spotřební družstvo Jednota Kostelec nad Orlicí. V prodejně byla
zaměstnána i jeho manželka Anna Horáková. Roku 1968 odešli manželé
Horákovi  do  důchodu.  Na  chalupě  na  Zlátence  prožili  zbytek  svého
života.  Pan  Horák  zemřel  asi  roku  1971.  Paní  Horáková  se  tu  dožila
poměrně vysokého věku. Zemřela asi v roce 1994. Manželé Horákovi byli
bezdětní,  proto  po smrti  paní  Horákové chalupu zdědili  potomci  jejího
bratra pana Novotného z Ústí nad Labem.

Zápisy v matrice o lidech z chalupy č.p.39 v Rovném na Zlátence 
Roku  1885  na  Zlátence  čp.  39  zemřela  Alžběta  Kubcová,  rozená

Netíková z Dobrého čp.  30,  manželka Josefa Kubce, chalupníka z Vo-
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šetnice čp. 49, narozeného roku 1843, který se usídlil v Rovném čp. 39.
Podruhé se Josef Kubec oženil s Marií, rozenou Volfovou z Hlinného a
zde se jim narodily čtyři  děti.  Roku 1897 se narodilo čtvrté dítě, dcera
Růžena. Posledním zápisem v matrice o Kubcových je, že dne 18. září
1912 zemřel Rudolf Kubec, svobodný syn Josefa Kubce a jeho manželky
Marie, rozené Hofmanové z Hlinného čp. 17, narozený 31. srpna 1891
v Rovném čp. 39. Dalším zápisem je, že 20. května 1922 zemřela Marie
Střílková, rozená Kočí, vdova po Janu Střílkovi, rolníku v Hlubotci u Opa-
vy, narozená 6. 12. 1848 tamtéž v čp. 22. Dne 17. května 1919 v chalupě
čp. 39 v Rovném na Zlátence zemřela Oldřiška Šimčíková, manželská
dcera Josefa Šimčíka,  strojníka v Hranicích na Moravě čp.  8 a Marie,
rozené  Střílkové  z  Hlubotce  ve  Slezsku.  Narodila  se  26.  února  1905
v Ivanovicích u Prostějova.

100 let od vzniku Velké války

1. světová válka zvaná Velká válka vypukla v červenci 1914 a skončila
11. 11. 1918 v 11 hodin v Compiegne. Byla velmi zlá a krutá. Postihla
vojáky na frontě. Způsobila jim nezměrné utrpení, zraňovala a zabíjela.
Nelehko bylo i v zázemí – dodávky, kontroly, žalářování.

O ohlasu světové – velké války – zapsal kronikář pan František Přibyl
toto: Světová válka 1914 – 1918 zanechala v naší obci neblahé stopy.
Příčina vzniku války a její průběh nebudou v této pamětní knize líčeny.
Zde bude vzpomenuto vojínů, kteří války se zúčastnili, byli raněni, padli,
zemřeli ve službě vojenské, nebo byli zajati. Budou zde jména těch, kteří
se zbraní v ruce v řadách legionářů dobývali vlasti naší ztracené svobody.
Bude tu vzpomenuto také všech následků války jako drahoty, rekvizic,
odvodů, válečných půjček, sbírání ostružinového listí,  vlněných a bavl-
něných hadrů, kovů apod.

Z naší obce sloužilo na vojně 124 mužů. Z nich se nevrátilo po válce
18, to je 14,5 %. Pokud se dalo zjistit, padlo v boji 9 mužů a to: Alois
Červený z Dobrého č. 23, Josef Červený z Dobrého č. 27 (padl 6. 7. 1915
v bitvě u Kovelu), Josef Škoda z Dobrého č. 50 (padl 3. 8. 1915), Josef
Netík z Dobrého č. 54, Vojtěch Langr z Dobrého č. 98 (padl 28. 4. 1915),
Josef Přibyl z Dobrého, Jaroslav Hartman z Chmeliště č. 4 (padl 2. 7.
1915 v bitvě u Krasniku), Josef Štěpán z Chmeliště č. 21 (padl 22. 12.
1914), František Štěpán z Chmeliště č. 21. Nezvěstní jsou tři. Bohumil
Šmída,  krejčí  v  Dobrém  č.  40  (21.  12.  1918  prohlášen  za  mrtvého),
Jaroslav Zounar z Chmeliště č. 17, František Práza z Chmeliště č. 25.
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Následkem vojenské služby zemřelo šest mužů: Josef Matějů z Dobrého
č. 21, Metoděj Hejzlar Dobré č. 39 (zemřel 29. 9. 1915 v zákopech na
italském bojišti),  Josef  Zajíc ze Živiny č. 3, J. Hartman ze Živiny č. 9,
Josef Hofman z Chmeliště č. 13, Josef Tomáš z Chmeliště č. 14.

V zajetí bylo 12 mužů, mezi nimi i kronikář, který ztrávil 14 měsíců
v ruském zajetí ve městě Insaru v panzenské gubernii.

Raněných bylo pět.  Legionářů bylo šest.  Ruských tři.  František Lin-
hart, učitel Dobré, Josef Hartman, zedník (Habešan) Dobré, Antonín Ha-
nuš z Petrovic. Italští byli  dva. Josef Hrušovský z Chmeliště, Jan Pinc
z Dobrého. Francouzský jeden. Jaroslav Skuček z Chmeliště.

Válka nebyla ukončena v několika měsících,  jak se soudilo  na po-
čátku,  ale  protáhla  se  na  léta.  Nastal  nedostatek  spotřebních  látek,
hlavně potravin.  Ceny stále stoupaly.  Ačkoliv byly úředně na potraviny
stanoveny  maximální  ceny,  přece  prodávalo  se  pod  rukou  mnohem
dráže. Kvetla lichva, kterou musely soudy stíhati ještě několik roků po
válce. Povstal nový druh boháčů zvaný „váleční zbohatlíci“. Vynalezena
pro ně nadávka „keťas“. O stoupání cen svědčí tato tabulka (ceny v Kč).

1914 1915 1916 1917 1918 1925

Hovězí maso 1 kg 1,60 2,00 2,40 2,80 3,20 16,00

Vepřové maso 1 kg 2,00 2,20 3,60 4,40 4,80 14,00

Pšeničná mouka 1 kg 0,30 4,00

Rýže 1 kg 0,40 0,60 0,92 2,00 4,00

Máslo 1 kg 3,20 4,00 4,20 5,20 6,00 22,00

Mléko 1 l 0,12 1,50

Vejce 1 ks 0,04 0,06 0,08 0,10 0,11 1,00

Cukr 1 kg 5,00

Sůl 1 kg 2,20

Žito 1 q 16,00 16,00 36,00 28,00 245,00

Pšenice 1 q 18,00 22,00 30,00 34,00 292,00

Ječmen 1 q 16,00 16,00 32,00 28,00 260,00

Oves 1 q 6,00 12,00 24,00 28,00 188,00

Brambory 1 q 2,00 40,00

Mýdlo 1 kg 8,00

Petrolej 1 l 2,00
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Vysoké ceny se udržely i po válce, o čemž svědčí ceny z roku 1925.
Nejdráže bylo roku 1922, kdy nabízeli panu Josefu Pátkovi z Chmeliště
za kobylo 30 000 Kč. Ten ji neprodal. Prodal ji až v roce 1923 a dostal za
ní jen 9 500 Kč. Aby se zamezilo nekalé spekulaci s potravinami a jiným
nejpotřebnějším zbožím, prodáváno na zvláštní poukázky, které konzu-
ment obdržel  od úřadů. Poukázky se jmenovaly chlebenky,  moučenky,
kávenky, cukřenky a podobně. Na poukázky se prodávalo i maso, sádlo,
soda a také tabák z bukového listí.  Kuřáci kouřili  z nedostatku tabáku
i jetelové punčošky. Tabák byl pěstován v každé zahrádce. Po válce pěs-
tování tabáku přestalo. V prvních letech po válce pašovali  podloudníci
z Pruska tabák a petrolej. 

V  každé  obci  zřizovány  ve  válce  různé  komise  jako  aprovizační
(starala  se  o  potraviny),  zdravotní  (obvodní  lékař  v  Dobrém ve  válce
nebyl,  obvod zastupoval  Dr.  Kaš z  Dobrušky),  komise pro podzimní a
jarní setí a pro sklizeň obilí.

Jelikož občanstvo neodvádělo tolik chlebovin, kolik úřady požadovaly,
konaly se ve vsích rekvizice za asistence vojska.  V naší  obci  se rek-
vírovalo několikrát za asistence vojáků Maďarů. Maďarští vojáci nebyli zlí.
Byli to starší lidé, obyčejně zemědělci, které válka zavála do Čech. Na
rekvizicích  měli  se  dobře.  Aby zamhouřili  oko,  smažili  jim  ve  statcích
vejce, pekli řízky, pivem je napájeli, hudbu k tanci sehnali, ano i košili jim
vyprali.

Rekvizice  trvaly  i  nějaký  čas  po  ukončení  války.  Tu  již  asistovalo
vojsko naše. Že rekvizice nebyly ic příjemného svědčí příběh z roku 1919
na Živině. Občan Vilém Plištil chtěje pro sebe uchránit něco více potravin
než bylo dovoleno, ukradl sám sobě něco mouky a brambor a schoval za
stavením v blízkém lesíku. Myslil, že tam komise nezabloudí. Rekviziční
komise přišla na Živinu. Komisař pan Šebek hledal odlehlé místo, aby si
ulevil.  Zašel  náhodou  do  lesíka  a  ony  nešťastné  zásoby  našel.  Byly
zabaveny. Byl jich prý plný vůz. Plištil naříkal jako smyslu zbavený, hla-
vou bil o zeď, ale už se stalo.

Ani  kostel  nezůstal  ušetřen.  Z  varhan  vybrány  cínové  píšťaly  prin-
cipalu, aby jich bylo použito k výrobě střeliva. K témuž účelu měl sloužit
zvon Pavel.  Církev katolická se nevzdala, ač tu stát dopustil  se svato-
krádeže. 

Kovů kromě železa byl nedostatek veliký. Proto nařízeno konati sbírky
kovových předmětů. Sbírány hlavně mosazné hmoždíře,  majitel za něj
dostal železný. Nejedna hospodyně mosazný hmoždíř před zkázou zach-
ránila. Sbírána dále struhadla, cezáky a podobné věci, které měly zach-
ránit Rakousko. 

Obyvatelstvo bylo vybízeno, aby upisovalo válečné půjčky. Na první
neupsali v Dobrém nic. Ale úřady tlačily a tak na druhou upsáno 2 100 Kč
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a na třetí 26 000 Kč. Konány i jiné sbírky na Červený kříž vybrali pan Fr.
Balcar, řídící učitel, a pan Václav Falta, kaplan, 115 Kč.

Školní  mládež  na  podzim  1914  sbírala  ostružinové  listí.  Usušené
vážilo 8 kg a bylo zasláno cís. radovi Vojtěchu Kocourkovi k preparování.
Měla to  býti  náhrada za  čaj.  Ve válce vyskytly  se náhražky všelijaké.
Vojáci trhali kopřivy, aby z nich byly vyráběny látky. Měla to býti náhrada
za bavlnu. Ale nejvíce nahrazoval bavlnu papír z něhož vyráběny hlavně
pytle  a  provazy.  Kterýsi  berlínský učenec chtěje  odpomoci  nedostatku
chleba, doporučoval výrobu chleba ze slámy.

V roce 1915 vybral Fr. Balcar, řídící učitel, 42 Kč na vlnu ku pletení
ponožek, kuklí a nátepníčků pro vojíny v poli. Upleteno 14 párů punčoch,
3 kukly a 16 párů nátepníčků, kteréžto věci zaslány ústřední sběrně do
Pardubic.

V  červnu  1915  sbírala  školní  mládež  hadry,  vlněné  a  bavlněné  a
předměty  kaučukové.  Hadrů  sebráno  50  kg,  kaučuku  0,5  kg  a  obé
zasláno do Liberce.

Tolik kronikář Framtišel Přibyl.

Válka skončila, lidé jásali a zapřísahali se, že už nikdy se nic takového
nestane. Lidé zmoudřeli.  Ale jak všichni víme – nezmoudřeli.  Netrvalo
dlouho, neuplynulo mnoho let a vypukla válka nová. Náš první president
T.  G.  Masaryk si  přál  padesát  let,  aby vytvořil  demokratický a hospo-
dářsky zdatný stát. Bohužel – nestalo se.

Sama si vzpomínám na několik účastníků 1. světové války, kteří vá-
lečné útrapy přežili a vrátili se ke svým blízkým. Bylo jich určitě více, ale
já si vzpomínám na dr. J. Felcmana, který dlouhá léta ošetřoval občany
Dobrého a okolí a nakonec ordinoval i v Dobrušce. Na spisovatele Karla
Michla, který učil v Dobrušce, řediteloval v hradeckém muzeu, pracoval
na ministerstvu a hlavně psal příběhy jejichž motivy sbíral v rodném kraji.
Na pana Josefa Pavlíčka, našeho souseda, malíře pokojů, který bojoval
na italské Pijavě. O svých válečných zkušenostech nerad mluvil.

M. Suchánková
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Starostové Hlinného

Michal HOFMAN

Starosta obce byl volen v obecních volbách, které se v období první
republiky  poprvé  konaly  v  červnu  roku  1919.  Být  starostou  přinášelo
kromě vážnosti i  velkou zodpovědnost. Slovo starosta napovídá, že se
staral o věci obecní. A že jich nebylo málo! Musel řešit obecní rozpočet,
pečovat o obecní majetek, řešit různé pronájmy obecního jmění, platy pro
zaměstnance obce, příspěvky chudým, péče o sirotky náležející k obci,
komunikace s nadřízenými úřady, vyřizování korespondence, docházení
k soudu atd. Péči o obec sdílelo se starostou obecní zastupitelstvo. Na
jejich  uvážlivém  rozhodování  záviselo,  zda  bude  obec  vzkvétat  nebo
živořit. Obec musela být soběstačná a samostatná, protože neexistovaly
žádné sociální podpory, příspěvky či dotace. 

Josef Hanuš
rolník z čp. 61 (1876-1964), byl starostou v letech 1909 až
1919. Byl velmi dobrým hospodářem a šlechtitelem. Ří-
kalo se mu „bramborový král“, protože rozšiřoval šlechtě-
nou sadbu brambor. De facto jeho úřadování spadalo do
starého rakouského režimu. 

 
V prvních volbách nově vzniklé Československé republiky do obecních
zastupitelstev,  které  se  konaly  dne  13.  června  1919,  zvítězil  rolník  a
hostinský Jan Štefanides (1877 – asi 1948) z Republikánské strany čs.
venkova z čp. 13 (později přestavěl chalupu čp. 42). Ve funkci starosty
byl od června 1919 do ledna 1920.

 
Václav Kubec
obchodník  z Hlinného  čp.  9  (1885–1965).  Po  rezignaci
J. Štefanidesa byl zvolen dne 15. ledna 1920 jako starosta
ze strany lidové, ovšem jen do října 1920.
 

František Chaloupka 
rolník ze statku čp. 10 (1878–1955), starostou od 14. října
1920  z agrární  strany,  neboť  dosavadní  starosta  Kubec
rezignoval. 
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František Neffe 
rolník ze statku čp. 1 (1889–1949), ve funkci  starosty od
října1927, kdy vyhrála volby lidová strana, do března 1940,
kdy podal demisi. 
 

František Preclík 
rolník ze statku čp. 43 (1912–1966), ve funkci od 19. břez-
na 1940, kdy byl zvolen jako mladý 28letý až do roku 1960,
kdy  se  Hlinné  připojilo  k  Dobrému.  Byl  tedy  posledním
místním  starostou,  potažmo  předsedou  MNV  (název  od
května 1945).
 

V dřívějších dobách se představitelé obce scházeli ve svých obydlích,
kde se konaly schůze obecního zastupitelstva. Od května 1941 se úřa-
dovalo  v nově  upravené  zadní  části  hasičské  zbrojnice.  Poté  se  za
starosty  Františka Preclíka adaptovala  roubená chalupa (dnes če.  16,
dříve Hlinné čp. 11), která byla v majetku obce. Vznikla tak „úřadovna“,
která byla formou brigádnických skupin upravena v roce 1949. 

Poznámka: Všechny fotografie starostů jsou uloženy v archivu autora.
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Pátá ředitelka ZŠ Dobré – Jiřina Netíková

Jiřina  Netíková  se  narodila  25.  3.
1944 v Hradci Králové. Se svou matkou
žila ve Svinarech.  Po absolvování zák-
ladní školy studovala na SVVŠ a pak na
Pedagogické  fakultě  v  Hradci  Králové.
V roce  1965  přišla  „na  umístěnku“,  jak
bylo tehdy zvykem, na doberskou školu
na roční řízenou praxi s aprobací chemie
a přírodopis. Od školního roku 1966-67
už  v  Dobrém  pracovala  jako  kvalifiko-
vaná učitelka. V roce 1970 se provdala
za Jaroslava Netíka z Dobrého. V roce
1972 se jí  narodil  syn Tomáš a v roce
1974  dcera  Blanka.  Ve  školním  roce
1969-70  byla  paní  Netíková  přeložena
na základní školu v Solnici. Po mateřské
dovolené  se  vrátila  zpět  do  Dobrého.
V manželství se objevovaly problémy, přestávalo fungovat a v roce 1981
bylo rozvedeno. V letech 1969 až 1984 pracovala Jiřina Netíková jako
skupinová vedoucí pionýrské organizace. V roce 1995 zvítězila v konkur-
zu  a  byla  jmenována ředitelkou  ZŠ v Dobrém. Za  jejího  působení  ve
funkci ředitelky pokračoval projekt Zdravá škola. Pořádaly se maškarní
průvody, Doberské výtvarné dny a každoročně školní ples, který probíhal
v Obecním domě. Na tělesnou výchovu, v období, kdy se nedalo cvičit na
hřišti,  se  začalo  chodit  do  velkého  sálu  Obecního  domu,  který  škola
vybavila tělovýchovným nářadím. Na první stupeň byl zaveden internet.
Když skončil  celostátní  projekt  Internet  do škol,  placený ministerstvem
školství,  byla  uzavřena nová  smlouva  s  počítačovou firmou ACT Plus
z Dobrušky. V roce 2000 dosáhla paní Netíková důchodového věku, ale
zůstala na škole pracovat jako učitelka. Do ředitelské funkce se vrátila
v listopadu  2003,  aby  zastupovala  současnou  ředitelku  školy,  Blanku
Raškovou, po dobu její mateřské dovolené až do září roku 2006.
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V tomto období se zateplila dílna u školy čp. 110, izolovala se okna,
na první i druhý stupeň přibyly nové počítače. V září 2006 se z mateřské
dovolené vrátila ředitelka B. Rašková a opět se ujala své funkce. Jiřina
Netíková  zůstala  na  ZŠ jako  učitelka  až do  roku  2013.  V  posledních
letech učila pouze na částečný úvazek.

Ve spolupráci s Jiřinou Netíkovou připravila M. Suchánková

Hlinné před 80 lety – 1934

Zima letošního roku byla velmi mírná a již od 23. února byla téměř bez
sněhu. 24. února sluníčko tak pěkně hřálo, že vytáhlo i  včeličky z úlů.
I jaro  bylo  pěkné a úroda na polích slibovala  tu  největší  žeň.  Byla  to
naděje předčasná. V polovině jara nastalo sucho a to trvalo téměř do žní.
Byly sice nepatrné deštíky, ale ty nemohly napojiti vyprahlou zem a dáti
potřebné vláhy rostlinám, jež potřebují nejen ke svému vzrůstu, ale i k ja-
drnému semenu –  plodu.  Políčka  na  křemínku  vystavena  slunečnímu
žáru, měla úrodu úplně spálenu. Postiženo bylo mnoho rolníků a cha-
lupníků a jejich namáhavá a perná práce na poli za každého počasí byla
marnou. Smutně obcházel hospodář tu svou úrodu s chmurnými myš-
lenkami do budoucna. Zrní bude málo a ještě méně krmiva pro dobytek.
Na lukách byla  tráva prořídlá  a nesporá.  Žně,  jak rychle  povstaly,  tak
rychle skončily.  Tímto suchem byly žně téměř o 14 dní dříve. Mlácení
ukázalo, že obavy byly na místě. Takovouto vlnou sucha byly postiženy
i jiné kraje v republice. Bylo by mnoho bídy a hladu, kdyby stát neujal se
akce, pomoci postiženým okresům. Vysláni byli zástupci okresních úřadů,

13



aby na místě samém zjistili škody způsobené suchem. K nám přijel pan
okresní rada Dr. Srb s komisí. Seznali, že škoda je veliká a tudíž podávali
zdejší občané žádost o podporu ze živelního fondu. Doufají, že jim bude
aspoň povolena úleva na daních. Též obilní monopol má trochu pomoci
těm, kteří mají na prodej trochu toho obilí, neboť za něj dostanou aspoň
trochu slušnou cenu, neboť jinak by se mohli státi obětí obilních speku-
lantů.

Z toho je patrno, že letošní zima bude zlá pro ty, kteří jsou bez za-
městnání a pro ty, jimž na poli se neurodilo. V této těžké době nejvíce trpí
nevinné děti. Jednou z nich mají býti silní a zdraví občané, kteří budou
říditi  otěže naší samostatnosti.  K tomu je potřeba lidí  zdravých a otu-
žilých. Proto nesmíme nechati a dopustiti, aby bylo u nás hladových dětí.
Založena byla akce „Venkov dětem“,  která se chce starati  o ty dětské
ubožáky. Po venkově se pořádaly sbírky od 16. do 23. prosince. V naší
vesnici sbírka vynesla 126 Kč a ponechába byla zdejším chudým dětem
na polévky.  Zdejší  komise je  ve  spojení  s  Okresní  péčí  o  mládež.  Ta
poukázala jako zálohu 100 Kč chudým zdejším dětem na polévky. 

Podzim byl velmi pěkný a bez sněhu bylo do Vánoc. Podzimní práce
na poli pohodlně se odbývaly. Před Vánoci kvetly na lukách blatouchy a
sedmikrásy, v zahrádkách růže.

K odvodům branců stavělo se z naší vesnice 10, odvedeni 3.
O prázdninách zakoupil hasičský sbor motorovou stříkačku od firmy

Stratílek z Chocně za 25 000 Kč. Stříkačka bude dodána až příštího roku.
Hasičský sbor zaplatí 5 000 Kč, obec 5 000 Kč a subvence 4 000 Kč a
zbytek bude vypůjčen u záložny v Dobrém. Úroky za hasičský sbor bude
platiti obec.

Dne  9.  října  celý  svět  užasl  nad  zprávou,  že  v  přístavním  městě
Marseille  byl  zastřelen  J.  V.  Alexandr,  král  jugoslávský  a  francouzský
ministr zahraničních věcí Barthoua. Tato zpráva dotýká se i bolestně nás,
neboť s Jugoslávií tvoříme Malou dohodu a s Francií uzavřeno přátelství
již za světové války krví našich hochů, kteří též umírali za zájmy Francie.
Je to tím tragičtější,  že jihoslovanský král  Alexandr padl  na poli  míru,
neboť do Francie jel proto, aby jednal o uzavření míru v Evropě, která žije
v ovzduší nejistoty a zbrojení, co přinesou dny příští. Pohřeb francouz-
ského  ministra  konal  se  13.  října  odpoledne  a  pohřeb  J.  V.  Krále
Alexandra 18. října.

Dne 28. listopadu byla v naší obci uspořádána tryzna za oba tragicky
zemřelé  státníky.  Jeviště  ozdobeno černým suknem.  NA katafalku  při-
pevněny dva věnečky se stuhami v barvách jugoslávských a francouz-
ských. Program nacvičil se zdejšími dětmi správce školy. Tryzny zúčast-
nily se všechny zdejší spolky. Z tryzny zaslán byl soustrastný telegram
jugoslávskému a  francouzskému vyslanectví  a  opisy  našemu ministru
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zahraničních  věcí  Dr.  Benešovi.  Poděkování  došlo  od  jugoslávského
vyslance Dr. Prvislava Grisogona. 

„Mimořádný vyslanec a splnomocněný ministr Jeho Veličenstva krále
Jugoslavie  Dr.  Prvislav Grisogono,  hluboce dojat  srdečným a bratrsky
procítěným projevem soustrasti nad nevylíčitelnou ztrátou, již utrpěla celá
Jugoslávie tragickou smrtí  svého milovaného krále Alexandra I.,  vyslo-
vuje svůj nejsrdečnější a nejvřelejší dík za upřímnou účast s národem
jugoslávským u jeho krutého bolu a neštěstí.“ 

28. říjen oslaven byl důstojně jako v roce minulém. Dne 2. prosince
promluvil při dětské besídce zdejší správce školy o 100letém jubileu naší
národní hymny.

Dne  23.  prosince  uspořádal  zdejší  ochotnický  spolek  Mikulášskou
zábavu, kterou nacvičil správce školy.

Letos také došlo k vyměření silnice spojující naší obec s obcí Broc-
nou. Tím dostalo by se nám spojení s Rychnovem nad Kněž. a nádražím
v Solnici.

Ceny
1 q pšenice
1 q žita
1 q ječmene
1q ovsa
1 q brambor 32 Kč
tele 1 kg 2 – 3 Kč
jalovice 1 kg 2,50 – 3,50 Kč
kráva 1 kg 2,50 – 3,50 Kč

1 pár selat 70 – 195 Kč
vepř 1 kg 3,50 – 5 Kč
1 hříbě (odstávče) 600 – 800 Kč
1 kůň 2 500 – 4 000 Kč
1 kg másla 12 – 14 Kč
1 vajíčko 30 – 60 hal.
1 kg tvarohu 2 Kč

Podle obecní kroniky připravil Josef Kučera
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Plnění programu zastupitelstva za rok 2014

1. Dokončení propojení vodovodu Rovné a Kamenice. Akce byla ukon-
čena a zkolaudována. Náklady ca 520 000 Kč.

2. Dětské hřiště v lokalitě Lhotecká. Akce byla rovněž úspěšně provede-
na a slouží k užívání dětem. Náklady 200 000 Kč.

3. Opravy místních komunikací: k mateřské škole za 780 000 Kč, mezi
bytovkami v Dobrém za 365 000 Kč a v Březinách v Hlinném za 310
000 Kč.

4. Výkup bytu v čp. 150 byl úspěšně proveden. V bytě je umístěna lidová
knihovna. Financováno úvěrem z Komerční banky. Náklady činily 930
000 Kč.

5. Zajištění  vypracování  nového  Územního  plánu  obce.  V  současné
době probíhá, před schválením je zadání ÚP. Je zajištěna dotace ve
výši 150 000 Kč.

6. Pořízení pasportu kanalizace v Dobrém. Je uzavřena smlouva o dílo,
která  nebyla  dodržena a má zpoždění.  Dokončení pasportu během
února 2015. Náklady 30 000 Kč.

7. Demolice  čp.  105.  Je  provedena.  Bude  následovat  úprava  centra
obce. Náklady 350 000 Kč.

8. Doplacení úvěru na ZTV Lhotecká. Je splněno dnem 31. 12. 2014.
Náklady 1 600 000 Kč.

9. Doplnění  dopravního  značení  v  obcích  je  rovněž provedeno  a  do-
končeno ve spolupráci s DSO OH. Náklady 35 000 Kč.

10.Podání žádosti o dotaci na veřejný rozhlas a protipovodňové opatření
je zajištěno. V roce 2014 byla již poskytnuta dotace ve výši 1 170 000
Kč. Dokončení se předpokládá do konce roku 2015.

11.Zajištění voleb do Evropského parlamentu, Senátu parlamentu ČR a
místních zastupitelstev. Všechny volby byly řádně dokončeny.
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Hospodaření obce za rok 2014

Příjmy:                                     rozpočet Kč         upravený v Kč           plnění v     Kč
DPFO – závislá činnost 1 890 000 2 006 000 2 000 593,18
DPFO – sam. výděl. činnost 101 000 160 000 150 131,85
DPFO – kapitálové výnosy 195 000 225 000 224 309,40
daň z příjmů PO 1 793 000 2 148 500 2 148 003,70
daň z příjmů PO – obec 56 000 56 000 46 170,00
daň z přidané hodnoty 4 145 000 4 145 000 4 136 439,13
odvod za odnětí půdy 0 1 000  957,00
odvod za odnětí lesní půdy 0 3 300 3 264,00
poplatky za komunální odpad 580 000 580 000 562 096,00
poplatky ze psů 13 000 13 000 13 045,00
užívání veř. prostranství 20 000 22 000 22 150,00
poplatky z ubytování 1 000 1 000  105,00
z výtěžku prov. loterií 40 000 40 000 33 192,37
správní poplatky 23 000 23 000 13 130,00
daň z nemovitostí 618 000 693 000 692 547,60
neinv. trasf. z VPS SR 0 178 000 178 000,00
dotace ze SR 152 900 152 900  152 900,00

25 450 25 453,65
neinv. transfery ze SR 220 220 206 497,00
neinv. přijaté transfery od krajů 0 86 200 86 200,00

197 210 197 197,65
1 171 530 1 171 526,10

invest. dotace od krajů 0 550 000 550 000,00
obchod – nájemné 45 000 45 000 44 880,00
vodné 63 300 161 070 159 755,00
kanalizace 630 624,00
kulturní komise 1 000 1 750 1 725,00
knihovna 8 760 8 757,00
sport. zaříz. v maj. obce 50 000 50 000 50 000
byty – nájemné 49 100 49 100 48 744,00
náj. z nebyt. prostor 44 000 78 490 70 757,00
veřejné osvětlení 12 150 11 008,00
nájemné - lékař 12 000 12 000 12 000,00
nájemné z hrobů 50 000 72 000 65 600,00
zpětný odběr odpadů z obalů 79 000 79 300 79 282,50
dobývací prostor 2 000 2 000 1 911,00
SDH 1300 1 297,00
pronájem pozemků 320 000 324 000 324 151,00
prodej pozemků 10 000 152 330 152 330,00
neinvestiční dary 0 10 000 10 000,00

17



místní správa - ostatní 9 000 9 000 28 346,35
úroky                                                 3 000                      3 000               1 263,60
celkem 10 365 300 13 770 390 13 686 340,08

Stavy bankovních účtů k 31. 12. 2014
Komerční banka: 1 101 091,78 Kč
Poštovní spořitelna: 459 232,42 Kč
Česká národní banka: 453 436,14 Kč
Celkem 2 013 760,34 Kč

Výdaje:                               rozpočet v Kč         upr. rozp. v     Kč           plnění v Kč
psí útulek 6 560 6 560,00
obchod 19 000 19 000 10 281,00
silnice 1 540 000 1 540 000 1 528 133,20
pitná voda 650 000 832 070 759 282,00
kanalizace + ČOV 30 000 63 930 63 331,10
mateřská škola 870 000 870 000  870 000,00
základní škola 949 000 1 233 300 1 233 300,00
knihovny 55 000 55 000 53 193,00
kronika 13 000 13 000 12 000,00
obnova a zachováni KP 10 000 10 000 0,00
míst. sděl. prostř. 32 000 32 000 26 541,00
kulturní komise 73 000 85 000 78 883,00
dar - zahrádkáři + A Rocha 15 000 15 000 15 000,00
zdravotní středisko 12 000 12 000 12 000,00
hospice 3 000 8 000 3 000,00
ostatní nemocnice 15 000 15 000,00
pomoc zdravotně postiženým 3 000 3 000 0,00
bytové hospodářství 12 000 12 000 2 802,80
nebytové budovy 551 000 606 100 604 153,10
veřejné osvětlení 210 000 210 000 124 611,00
hřbitov 10 000 10 000 0,00
komunální služby 251 000 494 000 492 399,00
svoz odpadu 710 000 711 000 710 712,00
veřejná zeleň 211 000 236 000 214 554,50
hasiči 130 000 158 000 155 160,00
zastupitelé 1 028 000 928 000 878 987,00
volby do Parlamentu EU 0 46 470 46 087,59
volby do zastupitelstva obcí 0 60 000 56 888,40
místní správa 1 071 000 2 646 030 2 367 466,15
příspěvek DSO + OS 25 000 28 100 27 822,00
služby bank 14 000 17 000 19 538,04
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daň práv. osob 56 000 56 000 46 170,00
vratka dotací 40 140 40 140 40 132,00
úroky z úvěru                                  42 000                    71 400             58 838,14
celkem 9 045 340 11 553 100 10 940 826

Financování
splátka úvěru 1 524 000 1 524 000 1 524 324,59

Program zastupitelstva obce Dobré na rok 2015

1. Úprava  centra  obce,  rybníku  a  požární  nádrže.  Předpokládané
náklady  980  000 Kč.  Zajištěna  dotace  400  000  Kč  od
Královéhradeckého kraje.

2. Veřejný  rozhlas,  protipovodňová  prevence.  Zahájeno  v  roce  2014.
Dokončení  v  roce  2015.  Předpokládané  náklady  1  200  000  Kč.
Spoluúčast obce 227 000 Kč. 

3. Zpracování  Územního  plánu  obce  Dobré,  všech  čtyř  katastrálních
území. Rozpočet 465 000 Kč. Je zajištěna dotace ve výši 150 000 Kč
od Královéhradeckého kraje.

4. Terénní úpravy v Kamenické návsi. Náklady ca 120 000 Kč.
5. Opravy místní komunikace č. kat. 1081 v Dobrém u Boháče. Náklady

ca 800 000 Kč.
6. Opravy a údržba budovy čp. 143 v Dobrém – Obecní dům. Oprava

kanalizace, výměna filtrů, požární dokumentace, oprava laku v sále,
stříška před vstupem. Celkové předpokládané výdaje 210 000 Kč.

7. Opravy  a  údržba  budovy  čp.  143  v  Dobrém –  hasičská  zbrojnice.
Oprava  fasády,  dlažba  u  vstupu,  okapové  žlaby  a  svody  do
kanalizace, stříška nad vchody. Předpokládané náklady 80 000 Kč.

8. Drobné  stavební  úpravy  v  budově  MŠ  v  Dobrém.  Předpokládané
náklady 170 000 Kč.
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Návrh rozpočtu na rok 2015

Příjmy
DPFO – záv. činnost 2 000 000
DPFO – sam. výděl. čin. 151 000
DPFO – kap. výnosy 225 000
daň z příjmů PO 2 149 000
daň z příjmů PO – obec 126 000
daň z přidané hodnoty 4 136 000
odvod za odnětí půdy 1 000
odvod za odnětí les. půdy 3 300
popl. za kom. odpad 570 000
poplatky ze psů 13 000
užívání veř. prostranství 22 000
poplatky z ubytování 1 000
z výtěžku prov. loterií 33 000
správní poplatky 13 000
daň z nemovitostí 693 000
dotace ze SR 151 500
pronájem pozemků 324 000

obchod – nájemné 45 000
vodné 160 000
za odběr podzemních vod 62 300
prodej ročenek 7 000
kulturní komise 1 000
sport. zař. v maj. obce 50 000
byty – nájemné 42 000
vodné 2 800
nájemné z nebyt. prostor 44 000
nájemné lékař 12 000
nájemné z hrobů 42 000
zpětný odběr odpadů 79 000
dobývací prostor 2 000
poskytování služeb 3 000
úroky                                       1   700
celkem 11 166 200

Výdaje
služby – obchod 10 000
opravy 10 000
služby – silnice 280 000
opravy 1 250 000
budovy, stavby, voda 0
daně a poplatky 62 000
el. energie 10 000
el. energie – ČOV 20 000
služby 5 000
opravy 5 000
mateřská škola 870 000
základní škola 960 000
ost. osob. výd. – knihovny 15 500
materiál 500
plyn 14 000
ost. osob. výd. – kronika 12 000
materiál 1 000
obnova kult. památek 0
služby 20 000
dar 7 000
kult. komise – věc. dary 28 000

ost. osob. výdaje 26 000
tiskoviny (blahopřání...) 3 000
zboží na prodej 0
materiál 1 000
služby 15 000
pohoštění 7 000
tělovýchova 413 000
dar – zahrádkáři, A Rocha 20 000
zdravotní středisko 12 000
hospice 3 000
pomoc zdrav. postiženým 3 000
voda 2 500
opravy 7 500
voda – nebyt. budovy 1 500
el. energie 100 000
služby 5 000
opravy 460 000
el. energie 90 000
opravy + údržba 40 000
platy zaměstnanců 558 000
ostatní osobní výdaje 10 000
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pojistné na soc. zab. 95 000
pojistné na VZP 44 000
ochranné pomůcky 5 500
materiál 6 000
el. energie 23 000
školení 3 500
materiál – hřbitov 2 000
služby – hřbitov 13 000
svoz odpadu 724 000
služby – veřejná zeleň 270 000
ost. osob. výd. – hasiči 8 000
ochranné pomůcky 8 500
DHDM 25 000
materiál 5 000
el. energie 24 000
pohonné hmoty 20 000
služby telekomunikací 2 500
služby peněž. ústavů 12 000
školení 10 000
ostatní služby 8 000
neinvestiční příspěvky 2 000
odměny členům zastup. 594 000
pojistné na soc. zabezp. 150 000
pojistné na VZP 80 000
platy zaměst. – míst. spr. 210 000
ostatní osobní výdaje 10 000

pojistné na soc. zabezp. 78 000
pojistné na VZP 37 000
povinné úraz. pojištění 6 500
knihy, uč. pomůcky, tisk 15 000
DHDM 0
materiál 10 000
plyn 60 000
el. energie 25 000
služby pošt 8 000
služby telekomunikací 38 500
služby peněžních ústavů 60 000
školení 4 000
ostatní služby 130 000
cestovné 5 000
územní plán 465 000
budovy, haly, stavby 2 180 000
neinv. přísp. a náhr. 15 000
neinv. transfery obcím 5 000
platby daní a poplatků 40 000
příspěvek DSO 28 000
služby bank 20 000
daň práv. osob - daň 126 600
vratka dotací 75 024
úroky z úvěru                        21   676
celkem 11 166 200

Financování
přebytek příjmů 2 013 760 Kč
splátka úvěru    465 000 Kč

Rozpočet se schvaluje se závaznými ukazateli paragrafy.
Rozpočet se schvaluje jako vyrovnaný.
Splátka úvěru bude hrazena ze zůstatku hospodaření roku 2014.

Vysvětlivky ke zkratkám
DPFO daň z příjmu fyzických osob
PO právnických osob
SR státní rozpočet
VZP veřejné zdravotní pojištění
DHDM drobný hmotný dlouhodobý majetek
DSO Dobrovolný svazek obcí
OH Orlické hory
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ČOV čistírna odpadních vod
OS občanské sdružení
MŠ mateřská škola
EU Evropská unie
ZTV základní technické vybavení
ÚP územní plán
ČR Česká republika
KP kulturní památka
SDH sbor dobrovolných hasičů
VPS všeobecná pokladní správa

Hospodaření v lesích za rok 2014

V roce 2014 bylo celkem vytěženo 2405 plm dřeva. Z tohoto množství
bylo 1923 plm z lesů obce, a to 1473 plm jehličnaté a 450 plm listnaté
dřevo. Celkové množství jehličnatého dřeva 1875 plm bylo realizováno za
2 807 tis. Kč. Z toho 1046 plm jakosti PIIIAB realizováno za 2 227 tis. Kč,
829 plm jakosti SK realizováno za 580 tis. Kč. Celkové množství 531 plm
listnatého dřeva bylo realizováno za 541 tis. Kč. Z tohoto 52 plm jakosti
PIIIAB realizováno za 72 tis. Kč, 472 plm jakosti SK realizováno za 379
tis. Kč.

Zalesnění v roce 2014 bylo provedeno celkem na 3,80 ha holin po
těžbě. Přirozené zmlazení bylo na 0,40 ha. Smrk byl vysázen na 2,10 ha,
buk na 1,30 ha. Smrku bylo vysázeno 7 400ks, buku 4 600ks. Prořezávky
byly provedeny na 10,44 ha lesa. Probírky do 40ti let byly provedeny na
11,66 ha lesa. Nátěry proti okusu zvěří cca 10,50 ha lesa.

Ekonomický rozbor střediska č. 2 lesy
Náklady 
Spotřeba materiálu 290 903,60 Kč
Opravy a udržování 183 595,10 Kč
Ostatní služby (těžby, přibližování, zalesňování) 2 068 749,80 Kč
Z toho nájemné 640 675,00 Kč
Mzdové náklady 396 162,00 Kč
Soc. a zdrav. pojištění 163 604,00 Kč
Silniční daň 4 077,00 Kč
Ostat. provozní náklady 10 208,00 Kč
Odpisy 174 552,00 Kč
Náklady celkem 3 291 846,00 Kč
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Výnosy 
Tržby za dřevo 3 257 653,00 Kč
Tržby za služby 552,00 Kč
Dotace 144 830,00 Kč
Pojištění 97 060,00 Kč
Výnosy celkem 3 500 095,00 Kč

Hospodářský výsledek 208 249,00 Kč

Mateřská škola

Mateřská škola Dobré pečuje o to nejdražší, o děti od tří do šesti let
v současné budově již 33. rok. Ve spolupráci s rodinou se snažíme děti
vychovávat  a  vzdělávat.  V tomto  věku  jsou  děti  jako  „houba“  a  „sají“
všechno kolem sebe. Proto chceme příznivě využít toto období a dětem
nabídnout  nejrůznější  činnosti  –  dostatek  přirozené  hry,  pohybu,  ale
i kreslení, tvoření, zpívání, dostatek knih, divadel, různého poznávání, jak
uvádím níže v týdenních plánech a akcích. Je to období, ve kterém děti
potřebují pro svůj optimální vývoj a pohodu kolektiv vrstevníků, jak řekl již
před  lety  dětský  psycholog profesor  Matějček:  „Kdyby mateřské  školy
neexistovaly, děti by si je samy vynalezly.“

Nově příchozím dětem umožňujeme individuální adaptaci bez stresu
podle potřeby dítěte a možností rodičů. 
 
Počet dětí:

Od ledna do srpna 2014 bylo přihlášeno v mateřské škole 61 dětí, a
proto byla otevřena 3. třída.

V 1. třídě – „sluníček“ - zapsáno 24 dětí od  3 - 6 let
Ve 2. třídě – „broučků“ - zapsáno 24 dětí od  4 - 6 let  
Ve 3. třídě – „motýlků“ - zapsáno 13 dětí od 2,5 – 3,5 let  

Od 1. září 2014 je celkem přihlášeno 55 dětí.
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V 1. třídě – „sluníček“ je zapsáno 28 dětí od  3 - 6 let
Ve 2. třídě – „broučků“ je zapsáno 27 dětí od  3 - 6 let  

Počet integrovaných dětí: 2
K zápisu přišlo a bylo přijato 16 dětí.
Odklad školní docházky měly 3 děti.
Do 1. třídy Základní školy do Dobrého, ale i do Podbřezí, Dobrušky, Opoč-
na, Dobřan a Choustníkova Hradiště odešlo 21 dětí. Odstěhovalo se 1 dítě.

Zaměstnanci:
Pedagogické pracovnice jsou kvalifikované:
Koblásová Kristýna – učitelka 2. třídy „broučků“, zástupkyně ředitelky; vede

„flétničky“ a „pohyb“.
Mgr. Andršová Tereza – učitelka 1. třídy „sluníček“; nástup 1. 9. 2013; vede

výtvarného „tvořílka“ s předškoláky.
Kratochvílová Jana – učitelka 2. třídy „broučků“; vede kroužek pracovní a 

matematický u předškoláků.
Kábrtová Nikola – učitelka 3. třídy „motýlků“; nástup 1. 9. 2013 – do 31. 7. 

2014; vede grafomotorické „psaní“ s předškoláky (dokončuje studium).
Netíková Petra – asistentka pedagoga – vede ekologický kroužek.
Mgr. Nováková Zuzana – učitelka; vede „angličtinku“ u starších dětí.
Mgr. Paštiková Vladimíra – ředitelka; učí v 1. třídě „sluníček“; kroužek 

jazykové výchovy a cvičení správné řeči.

Pedagogičtí pracovníci prohlubovaly své vzdělání na těchto 
seminářích:
Primární prevence v MŠ
Ranní cvičení jako začátek aktivního dne v MŠ
Veselé pískání a správné dýchání
Výtvarné činnosti pro nejmladší děti
Nový občanský zákoník v praxi
Týdenní plán v MŠ
Hra je krásnou přípravou k vážným věcem
Hrátky s hudbou a pohybem
Jak na kooperativní činnosti v MŠ
Dvoudenní setkání ředitelů
Dítě v MŠ před třetím rokem – teorie
Setkání ředitelů s pracovnicemi KÚ
Advent a vánoce přichází po roce aneb Od Martina po Matěje
Pozitivní komunikace
Dramatická výchova

24



Provozní pracovníci: 
Fléglová Vladimíra – školnice, topič, pradlena
Pleskotová Kateřina – uklízečka

Provozní pracovnice se starají o pořádek v celém objektu mateřské školy,
pomáhají  dětem  při  oblékání  a  stolování  a  pomáhají  s mimořádnými
činnostmi.

Pracovnice školní jídelny:
Reichrtová Marcela – provozář, vedoucí školní jídelny
Frymlová Marcela – vedoucí kuchařka
Poulová Zdena – kuchařka
Pleskotová Kateřina – kuchařka
Barillová Vladimíra - pracovnice provozu, převoz obědů z kuchyně MŠ do

ZŠ

Školní jídelna
Počet přihlášených obědů je 240.
Pracovnice školní jídelny připravují svačinky a vaří obědy pro děti ma-

teřské  a  základní  školy  v Dobrém a v Podbřezí  a  pro  cizí  strávníky –
zpravidla  důchodce v Dobrém.  Jejich  kuchyně je  plně  modernizovaná.
Kuchařky připravují  kvalitní pokrmy z čerstvých surovin a dětem u nás
chutná.  Skladbu  stravy  sestavuje  vedoucí  jídelny  společně  s vedoucí
kuchařkou  podle  norem zdravé  výživy.  Dodavatelé  potravin  nám díky
paní Reichrtové zajišťují dárky ke Dnu dětí a na Tuláckou noc. Kuchařky
zajišťují Obci jídlo při mimořádných akcích.

Mateřská škola 
Děti pracují podle ŠVP PV „Kamarádi, pojďte poznávat“. Seznamovaly

se se zákonitostmi přírody, s ročními obdobími, s lidmi u nás i v Evropě,
s jejich prací, poznaly sebe i své kamarády. Získaly mnoho nových poz-
natků i praktických zkušeností.  Pedagogickou práci významně zlepšuje
přítomnost pedagogické asistentky, která je nápomocná jak dětem, tak
učitelce. 

Mateřská škola má režim, který maximálně vyhovuje potřebám dětí.
Nové děti se celkem bez problémů zařadily do kolektivu. Dopoledne jsou
děti věkově smíchané od nejmladších po nejstarší, aby spolu mohli pobý-
vat různě staří sourozenci. Odpoledne rozdělujeme děti podle věku. Proto
mladší děti odpočívají na lehátkách v ložnici. Pokud neusnou, mohou si
potichu hrát, kreslit apod. Starší děti odpočívají na molitanových podlož-
kách a potom se věnují různým činnostem pro přípravu na školu. 

Ráno si děti vybírají hračku samy. Hrají si s kostkami, s různými sta-
vebnicemi,  s Legem,  s auty,  s panenkami,  s molitany,  ze  kterých  staví
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různé domečky, staví puzzle, kubusy, kreslí, tvoří, „prodávají v obchůd-
ku“, hrají si na doktory, kadeřnice, sportovce apod.  

Na rozcvičku odcházejí děti do tělocvičny, kde běhají, protahují celé
tělo,  tančí,  provádějí  zdravotní  a pohybové hry a hrají  si  v relaxačním
bazénku atd.

Po návratu z tělocvičny se nasvačí a pak zase pokračují ve hře. Po
úklidu hraček si děti sednou na polštářky do společného kruhu a věnu-
jeme se zpívání, vyprávění, poznávání. Učitelky někdy připravují určité
činnosti do center aktivit, kterou si starší děti samostatně vybírají a bě-
hem týdne je procházejí a zvládají úkoly. Center aktivit bývá 4 – 7 a úkoly
se mění podle týdenního tématu. Například: – 1. vyplňují pracovní list,
2. kreslí na určité téma, 3. vyrábějí nebo modelují, 4. pracují dle návodu,
5. vytvářejí společnou práci apod. 

Po desáté hodině děti tráví čas venku buď na školní zahradě nebo na
vycházce do okolí MŠ. Ve středu probíhají delší turistické vycházky pro
předškoláky.  Pobyt  venku  směřujeme  na  školní  zahradu  i  odpoledne.
V létě děti často využívaly kola, koloběžky a tříkolky. V zimě bylo málo
sněhu, takže lyže jsme vyzkoušely pouze na koberci v tělocvičně.

Po  obědě  následuje  odpočinek  a  spánek  s  pohádkou.  Starší  děti,
pokud neusnou, se věnují různým činnostem, které je připravují na vstup
do ZŠ, správné řeči, výuce angličtiny, flétny, výtvarným, pracovním, eko-
logickým činnostem apod.
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Mimořádné akce školy 1. 1. – 31. 6. a 1. 9. – 31. 12. 2014
DIVADLA, PŘEDSTAVENÍ A EXKURZE

➢ Hloupý Honza – 14. 1. 2014 – divadlo Štafličky v MŠ
➢ O pošťákovi Čestmírovi – 21. 1. 2014 - divadlo Úsměv v MŠ 

o práci i slušném chování
➢ Za každým rohem jeskyňka – 20. 2. 2014 - divadlo v RK + 

prohlížení zvířátek ve Zverimexu na autobusovém nádraží
➢ O neposlušných kůzlátkách – 19. 3. 2014 – divadlo v RK + 

návštěva knihovny RK (seznámení se službou, prohlídka prostor)
➢ O pračlovíčkovi – 9. 4. 2014 – divadlo v RK + návštěva u hasičů 

(seznámení se s vybavením, názorná ukázka, „hasíme“ proudem
vody, prohlídka hasičské techniky)

➢ Radovanovy radovánky – 14. 5. 2014 – divadlo v RK od Z. 
Svěráka + návštěva zvěřince v zámeckém parku v Častolovicích

➢ Cvičení a tančení s pejsky – 22. 5. 2014 – představení v MŠ, 
praktická ukázka cvičených psů, zapojení dětí (podlézání, 
podávání pamlsků), tanec pejsků

➢ O Palečkovi – 23. 5. 2014 – divadlo v MŠ, hraje pan Peřina
➢ Wolfík – 30. 5. 2014 – koncert vážné hudby v MŠ, seznámení se 

s W. A. Mozartem
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➢ Slavnostní rozloučení s předškoláky – 12. 6. 2014 – divadlo 
Štafličky v MŠ, pasování na školáky, účast rodičů a blízkých dětí

➢ Hudební koncert dětí ze ZUŠ Dobruška – 24. 6. 2014 před 
základní školou v parku

➢ Baf a Haf jdou do školky – 3. 9. 2014 – divadlo Štafličky v MŠ
➢ Čarodějná pohádka – 20. 10. – divadlo v RK
➢ Není drak jako drak – 13. 11. – divadlo v RK
➢ Nad Betlémem hvězda svítí - 8. 12. – divadlo v RK + prohlídka 

betlémů v kulturním centru 

VÝUKA PLAVÁNÍ
➢ 10. lekcí plavání starších dětí od 22. 11. 2013 do 28. 2. 2014 

každý pátek v plavecké škole v Dobrušce
➢ V novém školním roce probíhala opět výuka plavání pro 

předškoláky každý pátek od 14. 11. 2014 do 5. 12. 2014 a 
přesáhla do roku 2015 v 10ti lekcích.

VÝLETY
➢ Hospodářství u Melicharů, procházka na židovský hřbitov na 

podléšky, exkurze v MŠ Podbřezí – 11. 3. 2014
➢ Po stopách Boženy Němcové – 5. 6. 2014  - školní výlet do 

České Skalice (Barunčina škola, textilní muzeum) a do Ratibořic 
(trasa kolem zámku, přes park ke splavu a zpět)
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➢ Výlet do Opočna – 17. 6. 2014 – předškolní děti cestují 
autobusem, poznávání města Opočno + Tulácká noc (opékání 
buřtů na zahradě, pěnové radovánky, zábavný program v MŠ, 
hledání pokladu, následující den slavnostní předávání diplomů za
zvládnutí Tulácké noci)

➢ Výstava hub v eko centru ARocha – 5. 9. 2014 - procházka ke 
Světlíkovým

➢ EKO den v Dobrušce na hřišti – 8. 10. 2014 – starší děti soutěžily
a poznávaly ekologii

DĚTSKÁ VYSTOUPENÍ
➢ Besídka na téma „Na louce“ – 15. 5. 2014 – besídka pro 

maminky, tatínky, prarodiče a přátele v kulturním domě
➢ Besídka na téma „Co už umíme“ – v prosinci v MŠ

JINÉ AKCE ŠKOLY A PREZENTACE
➢ Tři králové – 6. 1. 2014 přejeme k novému roku všem 

zaměstnancům MŠ i jinde
➢ Zpívánky zdravé pětky – 9. 1. 2014 – o zdravé výživě, 

poznáváme ovoce a zeleninu dle chuti s expertkou...
➢ Masopustní veselí – 4. 3. 2014 – představujeme své masky, 

zpíváme a tančíme, procházíme školkou, tančíme s hudbou a 
hodujeme (rychlé špunty, sušenky), vycházka po obci Dobré 
v maskách – zpíváme, říkáme básně v obchodě a na obci.

➢ Dívčí koleda – 4. 4. 2014 – chlapci schovávají čokoládová 
vajíčka, děvčata nejprve hledají chlapce, poté koledují a hledají 
schovaná vajíčka na školní zahradě

➢ Chlapecká koleda – 16. 4. 2014 – dívky schovávají čokoládová 
vajíčka po školní zahradě, chlapci dívky honí po zahradě, 
koledují, hledají vajíčka

➢ Píšeme dopis kamarádovi do lázní - Ráďovi
➢ Dětský den – 5. 6. 2014 – pořádaný dětmi II. stupně ZŠ na školní

zahradě, děti plní úkoly na stanovištích, které provází pohádkové
postavy + odměny

➢ Návštěva základní školy Dobré – 10. 6. 2014 – návštěva první 
třídy ZŠ s budoucími školáky

➢ Vozíme se na koních u Fajfrových – 23. 6. 2014 
➢ Pečeme Martiny – 11. 11. 2014
➢ Vystoupení na Rozsvícení vánočního stromu – 1. 12. 2014
➢ Mikuláš ve školce (děti ZŠ) – 4. 12. 2014 – zpíváme, slibujeme…

a dostaneme nadílku (sponzor = potraviny Dobré)
➢ Vánoční besídky – 10. 12. třída Broučků, 11. 12. třída Sluníček – 

Co už umíme
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➢ Vánoční nadílka u stromečku – 15. 12. 2014 – zpíváme koledy, 
ukazujeme si vánoční zvyky a radujeme se z nových hraček + 
hra

➢ Zpívání koled v doberském kostele – 18. 12. 2014

PREZENTACE VÝTVARNÝCH PRACÍ
➢ Velikonoční výstava v Hlinném – 11. a 12. 4. 2014 – výstava 

dětských prací s velikonoční tématikou
➢ Vánoční výstava v Hlinném – 2014

FOCENÍ
➢ Jarní focení 21. 3. 2014  firmou Photodienst
➢ Společné focení a focení na tablo – 6. 5. 2014 – focení 

jednotlivých tříd, focení předškolních dětí na tablo
➢ Vánoční focení – 24. 11. 2014

TÝDENNÍ TÉMATA
1. třída „Sluníčka“
Přejeme všem zdraví
Umíš se pozorně dívat?
Zimní sporty
Všechno lítá, co peří má
Poznáváme planety
Olympiáda nás spojuje
Poznáváme ptáčky
Vítáme masopust
Březen, za kamna vlezem 
Jaro klepe na dveře
Poznáváme knihovnu 
Jak voní jaro
Chytrost nejsou žádné čáry 
Bylo, nebylo… „O Pračlovíčkovi“
Veselé Velikonoce
Život v trávě
Bez práce nejsou koláče
Maminko má, milovaná
Slavíme Den matek na téma „Na 

louce“
Poznáváme zvířátka – tanec 

s pejsky
Poznáváme umění – Mozartova 

hudba

Jedeme za Barunkou do 
Ratibořic

Slavnostně se loučíme 
s předškoláky

Medové dny
Hurá, konečně máme Tuláckou 

noc

Podzim
Krteček jde do školky
Rodina, místo kam patřím
Kuřátko v obilí
Podzimní putování
Podzim na zahrádce
EKO hrátky
Pečeme posvíc. koláče
Čarodějná pohádka
Vyrábíme Dýňáky
Listopad 
Když Olfík stůně
Věci kolem nás
Čerti v pekle
Nad Betlémem hvězda
Vánoční zvonění
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2. třída „Broučci
My tři králové jdeme k vám
Co už umíme, půjčit si hračku?
Když kamarád stůně
Co má kola, to jezdí
Děti v 1.
Máme rádi sporty
Žijeme OLYMPIÁDOU
Těšíme se na karneval
Co přináší jaro
Poznáváme květiny
Voňavé hádanky
Poznáváme pohádku
Milé děti, včelky letí
Těšíme se na Velikonoce
Velikonoce – svátky jara
Hrajeme didaktické hry
Čarodějnický rej
Co všechno kvete, namalujeme
Přejeme maminkám
Zahradní radovánky
Dopravní prostředky
Co je umění

Hrajeme si na školu – jdeme do 
1. třídy

Máme rádi dobrodružství
Hurá na prázdniny
Hurá…

Podzim
Vítej ve školce
Poznáváme ovoce a zeleninu
Mám nové kamarády
Plody lesa
Barvy podzimu
Vyrábíme z kaštanů
To je zlaté posvícení
Strašidla 
Když Alenka stůně
Hrajeme divadlo
Když kamarád stůně
Kde bydlí zvířátka
Jak se oblékáme v zimě
Předvánoční zvyky
Nad Betlémem hvězda
Radujeme se z dárků

3. třída „Motýlci“
Zima
My tři králové jdeme k vám
Hlava, ramena, kolena, palce
Divadlo „Pošťák Čestmír“
Ten dělá ten a ten zas tohle
Cestujeme vesmírem
Pohádka „Za každým rohem 

jeskyňka“
Divadélko „Neposlušná kůzlátka“
Moje knížka
Zvířátka a jejich mláďátka
Ptačí zpěv a broučci
Jarní květinky

Máme koledu
Hrajeme si na auta
Moje rodina
Jedeme za zvířátky do 

Častolovic
Poznáváme pejsky
Vodní svět
Koncert „Wolfík“ o Mozartovi
Těšíme se na výlet do Ratibořic
Hrajeme si na zvířátka v ZOO
Přijela k nám pouť
Těšíme se na léto

V tomto roce proběhly tyto úpravy a opravy:
Odstranění nevyhovující skluzavky a instalace nového vláčku na zahradě
Nátěry dřevěných hracích prvků na zahradě
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Nátěry dveří a zárubní
Oprava vodovodní instalace v kuchyňkách
Instalace nové průmyslové myčky na bílé nádobí
Modernizace 1. třídy – pořízení nového nábytku + vytvoření pracovních 

koutků pro děti
Nový koberec v 1. třídě
Malování
Nákup elektronického vysavače a parního čističe
Opravy hraček – pan Andrš, otec paní učitelky, za což mu patří velký dík
Nový asfaltový povrch silnice před MŠ

Spolupráce
Úzce spolupracujeme s rodiči.  Při  nástupu nového dítěte mohou být

rodiče společně s dítětem v MŠ, protože jsme škola otevřená rodičům.
Informace poskytujeme na webových stránkách www.msdobre. webno-
de.cz, listem  „Mateřinka“,  na  nástěnkách  apod.  Rodičům  pomáháme
s výchovou dětí radami či půjčením odborné literatury. V zimě lze zapůjčit
běžkové lyže pro děti přes víkend.

Obec nám poskytuje veškeré finanční prostředky na provoz mateřské
školy.  Jeho  zaměstnanci  pod  vedením pana Flégla  opravují,  upravují,
pečují o trávník na zahradě a v zimě o schůdnost cest. Učitelky vytváří
programy a vystupují s dětmi podle potřeby Obce na jejích akcích (Vítání
občánků, Zlatá svatba…). Předsedkyni SPOZ paní Zajícovou jsme po-
zvali na významné akce i na Rozloučení s předškoláky, kdy děti dostaly
hodnotné dárky do školy.

Spolupracujeme se Základní školou, s její ředitelkou a učitelkou 1. tří-
dy.  Vzájemně se informujeme o akcích  škol  a  některých se společně
účastníme. Připravujeme děti na vstup do ZŠ, aby správně vyslovovaly,
uměly se soustředit, správně držely tužku, zacházely s nůžkami, a po-
znávaly některá písmena a číslice. Oni pro nás vzorně připravují soutěže
na Den dětí.

Spolupracovali jsme s ÚP pro finanční zajištění asistentky pedagoga,
s odborníky, poskytujícími pomoc při řešení individuálních problémů. 

Vděčni jsme prodejně potravin a paní J. Prázové za dárky, které nám
pravidelně poskytují k Mikuláši.

Celý rok proběhl v příjemné atmosféře. 

Bc. Vladimíra Paštiková, ředitelka MŠ 
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Základní škola

Nový rok začíná, ale první pololetí školního roku se v tu dobu blíží ke
svému konci. Po vánočních prázdninách se do školy vrátili žáci a učitelé
a  nastalo  období  posledních  šancí  vylepšit  si  známky,  jak  jen  to  šlo.
V lednu se jen neučilo. K zápisu přišli budoucí prvňáčci, kteří se sezná-
mili se školou i jejich budoucí třídní učitelkou paní Ditou Michlovou. Velká
společenská událost následovala v únoru, kdy se uskutečnil ples pořáda-
ný SRPD, na jehož přípravě se podíleli žáci i učitelé naší školy. Nadále
po celé pololetí probíhaly bloky primární prevence s paní Ženatovou a
paní Kalibovou. Besedu týkající se prevence sociálně-patologických jevů
pro 2. stupeň vedl i pan Vlasák. Žáci měli příležitost vyzkoušet si nabyté
znalosti v praxi a učit se netradičními metodami, protože škola uspořá-
dala několik projektových dnů. Se zdravým stravováním se žáci seznámili
v rámci projektu Zdravá pětka, který se uskutečnil  ve 2. až 9. ročníku.
Žáci si sami vyzkoušeli několik pokrmů připravit. Ke zdravému životnímu
stylu měl blízko i květnový projekt druhého stupně Pitný režim. Oblasti
životního  prostředí  se  týkala  dubnová  beseda  Recyklace  pro  4.  až
8. ročník a následný projektový den Obalizace pro tytéž ročníky. Pro žáky
prvního  stupně  proběhl  kurz  dopravní  výchovy  na  dopravním  hřišti
v Rychnově nad Kněžnou. Žáci, učitelé i rodiče měli možnost seznámit se
s riziky internetu v rámci besed na téma E-bezpečí. Během celého škol-
ního roku byla škola zařazena do dlouhodobých projektů Ovoce do škol,
Zdravá škola a Moderní škola (ve spolupráci se ZŠ Podbřezí) i ročních
projektů Tvoříme a Pečuj o své zdraví, oba podpořeny Královéhradeckým
krajem.

Jako již tradičně se naše škole zapojila do sportovních soutěží a žáci
se  zúčastnili  i  kulturních  akcí.  Žáci  prvního  stupně pravidelně  navště-
vovali  divadelní  představení  v MŠ Dobré  a  v divadle  v Rychnově  nad
Kněžnou. Zhlédnout tak mohli představení Za každým rohem jeskyňka,
Neposlušná kůzlátka, O pračlověkovi  či  Radovanovy radovánky. Zapo-
slouchat se mohli i do autorského čtení paní Vítkové. Pozadu nezůstal
ani druhý stupeň. Žáci osmého ročníku navštívili baletní představení Po-
pelka  v Národním  divadle  v Praze.  Další  divadelní  zážitek  si  odnesli
z Klicperova divadla v Hradci Králové, kde si po představení Romeo a
Julie prošli zákulisí divadla, dozvěděli se informace o průběhu zkoušení
divadelních  her  a  setkali  se  s herci.  Mimo  divadla  zavítali  žáci  hned
dvakrát i do Filharmonie v Hradci Králové. První koncert byl zaměřen na
seznámení se s jednotlivými částmi orchestru. Podruhé zavítali žáci 8. a
9.  ročníku na představení s názvem Beatles Mania.  S hudbou se žáci
setkali i v Dobrém, kde proběhly koncerty v květnu a červnu. Pro 5. až
7. ročník byla připravena prohlídka knihovny v Hradci Králové doplněná
o soutěže.  V dobrušském kině jsme zhlédli  film Cesta do pravěku, do-
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plněný  o  besedu  s představiteli  hlavních  rolí.  Výchovné  exkurze  byly
přichystány zejména pro 9. ročník, který navštívil soudní přelíčení u Ok-
resního soudu v Rychnově nad Kněžnou a hradecké K-centrum. Neza-
háleli jsme ani sportovně. V únoru uspořádal první stupeň sportovní den,
související s probíhajícími olympijskými hrami a druhý stupeň byl bruslit
v Opočně. Během celého roku probíhala florbalová Horská miniliga. 

V březnu si sedmý ročník i přes nedostatek sněhu užil lyžařský výcvik
v Olešnici v Orlických horách. Jen výlet na běžkách musel být nahrazen
procházkou po svých.  V březnu žáci  4.  a 5. ročníku naši  školu repre-
zentovali  na  okresním  kole  ve  vybíjené  v Opočně.  V dubnu  se  žáci

prvního  stupně  představili  na  atletickém  přeboru  ve  Skuhrově.  Další
úspěšnou  reprezentací  bylo  představení  čtvrťáků  na  prvním  ročníku
Mayového závodu v Rychnově. A účast na atletickém čtyřboji v Kostelci.
Sportovních úspěchů dosahovali i žáci druhého stupně, zejména Lenka
Rozínková a Markéta Náglová. Naši žáci nejen že sportovali  sami, ale
připravovali  i  červnové  sportovní  dny  pro  děti  ze  školky  a  z prvního
stupně. Sportovní tečkou školního roku bylo červnové splouvání Vltavy
na raftech,  kterého  se  zúčastnil  7.  až 9.  ročník.  Soutěžilo  se  i  mimo
sportoviště.  První  stupeň  se  zapojil  do  rychnovské  soutěže  Co  víme
o lese. Jako již tradičně se velké množství akcí konalo na konci května a
v červnu. První stupeň se vydal na školní výlet do Lysé nad Labem. Žáci
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z druhého stupně prožili  týdenní ozdravný pobyt  u moře v Chorvatsku.
S koncem školního roku přišlo loučení. Na ZŠ v Podbřezí se konal projekt
Páťáci páťákům, kde se žáci pomalu loučili s prvním stupněm a od září
na ně čekala změna v podobě přechodu na stupeň druhý.  Ještě větší
změna však čekala na Šárku Samkovou a Lukáše Pleskota, kteří od září
zamířili na víceleté Gymnázium v Dobrušce. Změna se od září chystala
i na  budoucí  prvňáčky,  jejichž  slavnostní  přebírání  se  konalo  v MŠ
13. června. A už tu byl poslední školní den, slavnostní ukončení školního
roku, předávání vysvědčení, rozloučení se s žáky devátého ročníku, kteří
předali  žezlo svým následovníkům z osmičky. Po posledním zvonění si
všichni užili zasloužené dvouměsíční prázdniny a načerpali hodně sil, aby
mohli v září opět zasednout do školních lavic. 

Nový školní rok 2014/2015 jsme slavnostně zahájili v pondělí 1. září.
Odpočatí a plní sil jsme se vrhli do výuky. V tomto školním roce si mohli
žáci  vybrat  z několika  školou  nabízených  kroužků.  Jedná  se  o  flétnu
s paní  učitelkou  Hovorkou,  tvoření  a  taneční  kroužek  s paní  učitelkou
Moravcovou,  florbal  a  sportovní  hry  s panem  učitelem  Preiningerem,
němčina s paní učitelkou Fialovou, keramika s paní učitelkou Michkovou.
Kroužek keramiky může probíhat díky nové keramické peci, která byla do
školy  pořízena v rámci  projektu  Tvoříme.  Ani  v prvním pololetí  nového
školního  roku  jsme  nezaháleli  a  kromě  klasické  výuky  byla  pro  žáky
uspořádána řada besed a exkurzí. Šestý ročník, do kterého přibyly dvě
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žákyně,  jel  na  adaptační  kurz  do  Kosteleckých  Horek.  Všichni  jsme
navštívili výstavu hub. V projektu Vítej na palubě se žáci dozvěděli o ri-
zicích kouření a užívání drog. Pro žáky 5. až 9. ročníku byl uspořádán
zájezd do liberecké IQ landie, kde měli příležitost vyzkoušet si spoustu
věcí,  o kterých se učí,  v praxi.  Zažili  zemětřesení,  vichřici,  přezkoušeli
své smysly nebo kolem sebe vytvářeli obří bubliny. Osmý a devátý ročník
navštívil ZD Dolany, odkud škola odebírá ovoce v rámci projektu Ovoce
do škol. Poté navštívil místa spojená s životem Boženy Němcové v Čes-
ké Skalici a v Ratibořicích. Na prvním stupni uspořádali pro podzim ne-
postradatelnou Drakiádu. Atmosféru Vánoc, které už se pomalu blížily,
navodily dvoje vánoční dílny, při kterých žáci vyráběli vánoční dekorace,
z nichž  některé  si  odnesli  domů  a  jiné  prodávali  během  Doberských
Vánoc.  Poslední  dny  před  vánočními  prázdninami  patřily  besídkám,
předávání  dárků.  Společně  se  školkou  bylo  uspořádáno  každoroční
zpívání v kostele. Poslední den před vánočními prázdninami patřil  flor-
balovému  turnaji  mezi  jednotlivými  třídami  druhého  stupně.  Letošním
vítězem se stal osmý ročník. Ve škole jsme se sešli po Vánocích v novém
roce 2015, který nám jistě přinese spoustu úspěchů a krásných zážitků.

V roce 2014 došlo k několika změnám v učitelském sboru. V pololetí
školní  roku  2013/2014  po  mnohaleté  kantorské  práci  jsme  se  neradi
rozloučili s paní Miloslavou Vidlákovou a na konci školního roku s panem
Josefem Ptáčkem. Učitelský sbor se rozrostl o paní učitelku Matějkovou.
Ve školní družině nyní s paní Dostálovou působí také slečna Petra Netí-
ková z důvodu rozšíření provozu družiny i většího počtu dětí. 
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Třídnictví v jednotlivých ročnících ve školním roce 2014/2015
1. ročník – 16 žáků -  třídní učitelka D. Michlová
2. a 3. ročník – 20 žáků - třídní učitelka L. Hovorková
4. a 5. ročník – 21 žáků - třídní učitelka B. Kubcová 
6. ročník – 8 žáků - třídní učitelka H. Matějková 
7. ročník – 8 žáků - třídní učitel L. Preininger 
8. ročník – 7 žáků - třídní učitelka L. Hrušková 
9. ročník – 10 žáků - třídní učitelka M. Michková 

Bez třídnictví p. učitelka Ivana Moravcová a ve školní družině p. uči-
telka  Dostálová  a  Netíková.  Ředitelkou  školy  je  p.  učitelka  Blanka
Rašková.

Ve školním roce 2013/ 2014 z devátého ročníku vyšli: Backo Austin,
Cvejn Pavel, Krycnerová Petra, Michlová Klára, Netík Tomáš, Pleskotová
Kateřina, Rychlý Pavel. 

Do první  třídy ve školním roce 2014/2015 nastoupili  tito  žáci:  Čtvr-
tečková Anna, Dostál  Dominik,  Frymlová Julie,  Klinská Nela,  Krahulec
Matěj,  Lukavský Miloslav, Nosková Justýna, Poláček,  Filip, Reichrt To-
máš,  Řeháková  Klára,  Svoboda  Vojtěch,  Ševcová  Barbora,  Špringr
Radek, Štěpán Matěj, Zangeová Natálie, Železná Eva.

Dětský den na Živině

28. června – první den po vydání vysvědčení patřil dětem. MS Dobré
pro ně uspořádalo pěkné setkání na chatě Živina. Po velkých ranních
přípravách  se  začaly  děti  se  svými  rodiči  scházet  od  10,00  hodin
k registraci.  Obdržely  pokyny  a  plánek  naučné  myslivecké  stezky,  na
které  se  dozvídaly  zajímavosti  z myslivosti.  Na  čtyřech  stanovištích
v okolí  chaty  se  děti  seznamovaly  s lesními  živočichy.  Dle  obrázků
sestavovaly rodinky zvěře, povídaly si jak, kde a čím se zvěř přikrmuje,
poznávaly stopy zvěře a tvořily jejich sádrové odlitky,  poznávaly rozdíl
mezi rohy a parohy. Některé děti překvapily svými znalostmi. Ve střelbě
ze vzduchové a plynové pistole si děti vyzkoušely svojí přesnost střelbou
do terčů a plechovek. 

Po absolvování naučné stezky děti obdržely pamětní list a balíček se
sladkostmi za odměnu.

V dílničce mohly děti namalovat obrázek z přírody a vystavit si ho na
připravenou nástěnku. Hodně dětí využilo i práci s vrtačkou – vyráběly si
svou tužku.  Na dřevěné oválky  si  voskovými  pastely  děti  zhotovovaly
svoje medaile s přírodními motivy.
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Děti  velmi  zaujala  i  jízda  na  koni.  Nechyběly  ani  kynologické  a
sokolnické ukázky dravců s hezkým vyprávěním. Bylo připraveno bohaté
občerstvení pro děti a rodiče – opékání vuřtů, myslivecká kuchyně, pitný
režim.

V naplánovaném programu byly ještě ukázky loveckého troubení na
lesnici, ale ze zdravotních důvodů trubačky se troubení nikdo nedočkal.
Od desáté až do patnácté hodiny si děti se svými rodiči užívaly klidné
soboty. Počasí jim přálo. Určitě všichni odcházeli s pěknými zážitky. Za
pěkný  dětský  den,  na  kterém  bylo  zaregistrováno  29  dětí,  si  všichni
organizátoři a pomocníci zaslouží velikou pochvalu!

Děkujeme  Mysliveckému  sdružení  Dobré  za  pěkné  prožití  prvního
prázdninového dne. Určitě se vydařil! Tak zase někdy příště! 

M. Vidláková
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Klub žen

V roce  2014  pokračoval  Klub  žen  v Dobrém opět  ve  své  činnosti.
21. 2. jsme se sešly na výroční schůzi u Zelingerů. Vyhodnotily jsme práci
za minulý rok a naplánovaly aktivity pro rok další.  Přispěly jsme spon-
zorským darem do tomboly plesu ZŠ v Dobrém a na vítání nejmenších
občánku naší obce. Několikrát jsme se také sešly na členských schůzích.
29. 3. jsme pro děti uspořádaly karneval. Děti se radovaly z bohaté tom-
boly, spousty her a soutěží. Hudební produkci zajistil p. Jiří Kárník. Při
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svižné hudbě se děti vyřádily. Ještě jednou děkujeme všem sponzorům,
Obecnímu úřadu Dobré i členkám Klubu žen, které do tomboly přispěly
cenami pro děti. Koncem dubna se konal v kostele sv. Petra a Pavla jarní
koncert, na kterém jsme se podílely přípravou, organizací a občerstve-
ním.  Děkujeme  Královehradeckému  Biskupství  za  povolení  koncertu
v kostele,  p.  Josefu Knížkovi  za pěkně vyvedené plakáty,  obci  Dobré,
kulturní komisi a členkám Klubu žen za pomoc a podporu.

15.  6.  jsme  pomáhaly  členům  florbalového  družstva  s  organiza-
cí pohádkové  vesnice  pro  děti  z Dobrého  a  okolí.  Děti  se  setkávaly
s pohádkovými bytostmi a plnily od nich žádané úkoly. U cíle je čekala
sladká odměna a posezení pod lípou. 5. 7. se konala v Kamenici oslava
našich jubilantek, kterých tohoto roku bylo celkem pět. Příjemné setkání
s oslavou  se  vydařilo.  V srpnu  pomáhaly  členky Klubu  žen  Obecnímu
úřadu  v Dobrém  při  organizaci  setkání  důchodců  obce  Dobré  a  jeho
okolí.  30. 11. proběhlo ve škole zdobení perníčků, které upekly členky
klubu a děti si je nazdobily. Zdobení se dařilo holčičkám i klukům. Těšíme
se na  další  dobrou  spolupráci  se  všemi  lidmi,  organizacemi  a  spolky
v Dobrém a okolí.

Za Klub žen A. Svobodová a J. Cvejnová 

Zpráva FBC Dobré za rok 2014
 
Tým žen

Do druhé části sezóny 2. ligy žen doberský tým vstupoval ze druhé
pozice  s tříbodovou  ztrátou  na  vedoucí  Jaroměř  a  hned  první  turnaj
v kalendářním roce 2014, který se uskutečnil 12. 1. 2014 v ASVA Jaro-
měř,  napověděl  o  dalším  vývoji  soutěže.  Na  turnaj  vyrazila  doberská
výprava ve velmi úzkém složení a díky heroickému výkonu ve třetí třetině
dokázala porazit posílenou rezervu Hradce Králové 6:2. Důležitější zápas
byl ale s domácím celkem, kdy děvčata dlouho mohla pomýšlet na ký-
žený  bodový  zisk,  neboť  po  dvou  třetinách  svítil  na  ukazateli  skóre
nerozhodný  stav  3:3.  Bohužel  ve  třetím  dějství  náš  oslabený  tým,
kterému začaly docházet síly, nedokázal čelit kompletnímu jaroměřskému
celku a i  přes velmi vydařený výkon odešel z utkání poražen 3:6, díky
čemuž si soupeř vytvořil v tabulce šestibodový náskok. Následně děvčata
dokázala  poměrně  s přehledem  vyhrát  6  zápasů  za  sebou,  čímž  se
osamostatnila na 2. místě tabulky a naposledy v sezóně vyzvala suve-
rénní  Jaroměř,  které  ale  i  tentokrát  podlehla  5:6.  Poslední  4  zápasy
v soutěži  se  děvčatům  podařilo  zvládnout  na  výbornou  a  po  nejlepší
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sezóně v historii klubu mohla slavit zasloužené 2. místo, když v 21 zá-
pasech dokázala 18krát zvítězit a pouze 3krát prohrát (vždy s Jaroměří),
což  znamenalo  54  bodů  při  celkovém  skóre  145:55  s devítibodovou
ztrátou na Jaroměř, která v celé soutěži neztratila jediný bod a s pěta-
dvacetibodovým náskokem na třetí Vysoké Mýto. Nejproduktivnější hráč-
kou byla Zuzka Nosková, která v 21 zápasech dokázala vstřelit 22 branek
a získat 15 asistencí, nejlepší střelkyní týmu byla s 23 přesnými zásahy
Martina Netíková.

Po  vydařené  sezóně  a  zaslouženém odpočinku  se  tým  od  května
vrhnul na přípravu na nový soutěžní ročník. V sobotu 10. 5. 2014 jsme se
zúčastnili  tradičního turnaje na zimním stadionu v České Třebové, kde
jsme díky  horšímu skóre  obsadili  druhé  místo.  Třetí  stříbro  do  sbírky
během krátké  chvíle  děvčata  přidala  na  trojkovém  Memoriálu  Davida
Korce v Náchodě, když ve finále podlehla silnému celku Bižu.cz pomě-
rem 5:1. Bohužel od této chvíle jakoby opadla euforie z úspěchu a na tým
dolehl pocit uspokojení,  neboť tréninková morálka byla žalostná a letní
přípravu v plném rozsahu absolvovalo pouze minimum hráček. Na letní
mezinárodní turnaj Czech Open jsme tak vyrazili v nepříliš dobrém roz-
položení a navíc pouze s 9 hráčkami do pole. V základní skupině jsme
těsně podlehli juniorskému týmu Herbadentu Praha 1:2, následně dostali
lekci od maďarského Pillangóku 0:5 a v zřejmě nejlepším utkání turnaje
jsme po boji podlehli finskému Inkkaritu 2:3. V play-off jsme narazili na
prvoligový Rožnov pod Radhoštěm,  který jsme porazili  3:2  a  v dalším
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kole jsme se již s turnajem rozloučili, když nám stopku vystavil švýcarský
UH Appenzell poměrem 0:6. Turnaj tedy nebyl tak výsledkově úspěšný,
jako ten loňský, ovšem pozitivem bylo, že jsme zde mohli poměřit síly se
zahraničními soupeřkami.

Do nové sezóny jsme vstupovali v poměrně oslabeném složení, neboť
do hry kvůli zranění nemohla zasáhnout loňská nejproduktivnější hráčka
Zuzka Nosková a loňská nejlepší střelkyně Martina Netíková. Ta začát-
kem září odjela studovat do Portugalska. Navíc duo Blažková-Ptáčníková
se z pracovního pobytu ve Švýcarsku vrátilo až během října. S ohledem
na posílení  ostatních  celků  v soutěži  a  s ohledem na  stav  hráčského
kádru  jsme  do  soutěže  vstupovali  s nepříliš  vysokými  ambicemi  a
s vědomím, že jen stěží navážeme na vynikající předchozí sezónu, což
se nakonec potvrdilo.  Posílené Vysoké Mýto od začátku soutěže uka-
zovalo  touhu po  úspěchu a  nově  nastoupivší  tým z Dobrušky naopak
florbalovou  kvalitu,  kterou  potvrzoval  v žákovských  a  juniorských  sou-
těžích. I přesto jsme ale svoji kůži nenechali lacino a po polovině soutěže
nám  díky  lepšímu  skóre  před  rivalem  z Dobrušky  patří  druhé  místo.
Společně ztrácíme na suverénní Vysoké Mýto 9 bodů, když jsme z dosa-
vadních 10 zápasů dokázali 7krát zvítězit a 3krát prohrát (2x s Vysokým
Mýtem, 1x s Dobruškou). Během roku se tým mohl spolehnout na věrné
fanoušky, kteří jezdili vydatně podporovat dívčí celek na ligové turnaje, za
což jim celý tým z celého srdce děkuje. 
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Současný kádr tvoří  tyto  hráčky:  T.  Svobodová – P.  Netíková,  Mo.
Panenková, V. Ptáčníková, Mi. Panenková, L. Barillová, K. Sedloňová –
Z. Nosková, M. Preiningerová, P. Blažková, A. Jindráková, M. Netíková,
K. Harapátová, O. Prázová, B. Fingerová, A. Tomaščinová, A. Kotková.
S týmem  se  připravují  M.  Náglová,  L.  Rozínková,  P.  Krycnerová,  M.
Hanušová, M. Rozinková a V. Poláčková.

Tým mužů
Mužský tým se od začátku roku již  osmým rokem scházel  k pravi-

delným  florbálkům,  ve  kterých  proti  sobě  nastupují  týmy  Starších  a
Mladších.  Vzhledem k tomu, že se florbalu muži  již  dlouho věnují,  tak
vznikl  nápad zkusit  se podobně jako ženy přihlásit  do nějaké z florba-
lových soutěží. Poté, co jsme absolvovali letní turnaj Dobruška Open Air
Cup, jsme se dohodli, že se zkusíme přihlásit do Florbalové ligy amatérů
(FLA), která se již šest let hraje ve SH v Předměřicích nad Labem. Nej-
prve naše žádost byla odmítnuta, neboť organizátoři již měli naplněnou
kapacitu týmů, ovšem nakonec se přece jen dobrá věc podařila a i muži
se tak od září 2014 začali objevovat ve florbalových soutěžích. 

K tomu bylo nutné nastavit principy fungování celého týmu a pořádně
se připravit  na vstup do soutěže. Muži se tak společně se svými žen-
skými kolegyněmi zúčastnili letního soustředění ve Skutči, které se usku-
tečnilo  od  28.  do  31.  srpna  2014  a  následně  absolvovali  i  řádnou
florbalovou  přípravu.  Historicky  první  turnaj  ve  FLA tak  muži  odehráli
v sobotu 13. 9. 2014 a hned první zápas byl vítězný, neboť tým s názvem
FBC Hroši Dobré v něm porazil soupeře ze Dvora Králové 1:0 brankou
Jiřího  Mádra.  Do  konce  roku  muži  absolvovali  celkem 5  turnajů,  což
znamenalo 19 odehraných zápasů, ve kterých si Hroši připsali 7 vítězství,
4 remízy a 8 porážek, což znamenalo 25 získaných bodů a průběžné
9. místo z 16 přihlášených celků ve 2. lize.
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Kromě toho jsme se společně se spřátelenými celky ze Skuhrova nad
Bělou a Bystrého, po vzoru dětské miniligy, domluvili na založení Pod-
horské  ligy  mužů,  v rámci  které  byly  odehrány  tři  turnaje,  po  kterých
doberským Hrochům patří průběžné první místo v tabulce.

Soutěžní tým mužů tvoří tito hráči: Franc J. – Pašta M., Rozínek J.,
Svoboda J., Reichrt K. – Svoboda O., Preininger O., Vidlák T., Mádr J.,
Šmída D., Preininger K., Matějů M., Preininger L., Šmída A., Spanilý M.,
Řehák R. a Cita V.

 
Mládež

Ve  spolupráci  s místní  základní  školou  si  vychováváme  i  budoucí
florbalové naděje. Vždy v pondělí se ve dvou tréninkových skupinách děti
učí základním florbalovým dovednostem a nejen jim. Nejmladší děti z 1. a
2. třídy se zatím pomalu seznamují s florbalkou, brankami a míčky. Kro-
mě toho  si  hrají  i  s míči  na  volejbal  či  basketbal,  učí  se  pohybovým
dovednostem,  ale  i  základním  pravidlům  fair-play.  Tak,  aby  alespoň
z některých vyrostli opravdoví sportovci.

Skupina starších dětí z 3. – 5. třídy se kromě tréninků účastní sou-
těžních turnajů.  Již třetím rokem hrají  Horskou miniligu – společně se
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školami z Deštného, Skuhrova a Rokytnice se utkávají 3x na podzim a 3x
na jaře v rámci společných turnajů. Po třech turnajích mají naše děti na
svém kontě 7 bodů za dvě vítězství a jednu remízu.

ČFbU pro děti z prvního stupně organizuje školní pohár, pro letošní
rok nazvaný Think Blue Cup. Chlapecké družstvo v okresním kole, které
jsme pořádali v doberské hale, jednou zvítězilo a obsadilo 4. příčku. Dívčí
tým se účastnil  až krajské eliminace,  která se odehrála v nám známé
předměřické  hale.  V základní  skupině  holky  jednou  prohrály  a  jednou
vyhrály. Postoupily do skupiny o 4. až 5. místo, kde opět jednou vyhrály a
prohrály.  Celkové  5.  místo  v kraji  je  pro  malý  doberský  tým  pěkným
výsledkem.

Kulturní činnost
Kulturní aktivity našeho klubu v novém roce zahájil již tradiční Florba-

lový  ples,  který  se  uskutečnil  25.  1.  2014  na  sále  v Obecním  domě
v Dobrém. V neděli 15. června 2014 náš klub ve spolupráci s doberskou
mateřskou a základní školou a Klubem žen uspořádal  tradiční Pohád-
kovou vesničku. V létě jsme pomohli naší obci s uspořádáním akce pro
naše seniory. Výroční Valná hromada spojená s menšími oslavami 5 let
od  oficiálního  založení  klubu  se  uskutečnila  13.  9.  2014  na  místním
fotbalovém hřišti a společně s dalšími organizacemi jsme v neděli 30. 11.
2014 pomohli uspořádat rozsvěcení stromečku. Celý rok jsme zakončili
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Vánočním turnajem, který v neděli 28. 12. 2014 uzavřel naše letošní flor-
balové aktivity.

Z uvedeného přehledu je patrné, že portfolium našich aktivit se rok od
roku rozrůstá. To by nebylo možné bez podpory našich partnerů, kteří
nám přispívají na naši činnost. Za podporu tímto děkujeme těmto part-
nerům: Obec Dobré, Mirage Bar Dobruška (p. Kamil Bořek), firma SER-
VISBAL OBALY s.  r.  o.,  NOSEK – leasing s.  r.  o.,  Auto SAS s.  r.  o.,
PALIVA NOVOTNÝ – Jaromír Novotný, T. J. servis s. r. o., Horská chata
RADOST, p. Jiří Netík.

Závěrem bychom chtěli poděkovat místním organizacím za jejich spo-
lupráci  a  součinnost  při  pořádání  doberských  kulturních  akcí  a  všem
našim aktivním členům bychom chtěli  projevit  dík za jejich nasazení a
obětavost, kterou dávají ve prospěch celého kolektivu. Věříme, že i na-
dále  zůstaneme  činorodí  a  že  společně  strávíme  spoustu  dalších
krásných a pohodových chvil.  

T. Vidlák a L. Preininger

Zahrádkáři 2014 

Výbor zahrádkářů se v roce 2014 sešel čtrnáctkrát a na svých schůz-
kách hodnotil staré a plánoval nové činnosti nejen pro své členy, ale i pro
širokou veřejnost.

V tomto roce oslavilo významné životní jubileum několik našich členů
– pí.  Libuše Matějů, pí.  Doris Remešová, p. Josef  Matějů a p. Václav
Pařízek, kterým jsme poslali blahopřání. Osobně jsme zajeli popřát s ce-
lým výborem do Domova seniorů v České Skalici ke krásným 90. naro-
zeninám p. Vlastimilu Hofmanovi. Naše návštěva ho potěšila a nás zase
jeho vyprávění.

Smutnou  událostí  bylo  poslední  rozloučení  s pí.  Marií  Ptáčkovou,
která byla jednou ze zakládajících členek ČZS.

5. dubna jsme se sešli s většinou našich členů v klubovně Obecního
domu v Dobrém na výroční členské schůzi. Za přítomnosti ing. Rudolfa
Filipa proběhla volba výboru. Předsedkyní byla zvolena Miloslava Veli-
kovská, jednatelem Bohuslav Poláček a hospodářkou Ing. Hana Preclí-
ková.  S radostí jsme mezi sebe přijali  dvě nové členky – pí.  Michaelu
Martínkovou  z Nového  Města  n.  Met.  a  pí.  Miroslavu  Zejdovou  z Ba-
četína.
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8. června se konala v Častolovicích Okresní  konference ČZS. Naši
organizaci na ní zastupovala předsedkyně M. Velikovská.

12. – 13. dubna jsme uspořádali v bývalé škole v Hlinném v pořadí už
pátou velikonoční výstavu. Přišlo se na ni podívat asi 270 lidí. Ve dnech
22.  –  23.  listopadu se konala  v pořadí  už 6.  vánoční výstava.  Tu na-
vštívilo k naší velké spokojenosti asi  470 lidí.  Na obou výstavách bylo
k vidění a koupi mnoho zajímavých výrobků. Tradičně se na výstavách
prodávají  výrobky  od  Danety  z Hradce  Králové  (voňavé  pytlíčky,  pod-
šálky, věnečky…). Nově byly nabízeny svíčky z palmového vosku, který
neztéká a má dlouhou dobu hoření od Občanského sdružení „PODÁNÍ
RUKY“. Tyto výrobky jsou vyráběny v chráněných dílnách hendikepova-
nými lidmi. Výtěžek z prodeje velmi překvapil a potěšil zástupkyně těchto
dvou firem, které nám toto zboží přivezly.

Opět  se  nám  podařilo  zorganizovat  dva  zájezdy.  První  výlet  byl
31. května do Středočeského kraje. Nejprve jsme navštívili Zahradnictví
v Žehušicích, kde jsme si mohli zakoupit výpěstky do našich zahrádek.
Další zastávka byla na zámku Konopiště, kde jsme si prohlédli interiér,
skleník  a růžovou zahradu. Velmi zajímavá byla i  výstava historických
motocyklů JAWA. Cesta pokračovala do Velkých Popovic, kde se vyrábí
jedno ze známých druhů piv, Velkopopovický Kozel. Odtud jsme odjeli do
Kutné  Hory,  kde  jsme  si  prohlédli  Chrám  Sv.  Barbory.  Zájezd  byl
zakončen večeří v Motorestu v Lípě n. Orl. Druhý zájezd byl 6. září. První
zastávka byla v Mladějovicích. Zde byla k vidění velmi zajímavá Expozice
železniční, zemědělské, stavební a silniční techniky. V Kunštátu jsme si
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prohlédli Jeskyni Blanických rytířů. Zámek Lysice nás zaujal nejen svou
vybaveností, ale i překrásně naaranžovanými jiřinami. Zámeckým parkem
nás provedla zahradnice, která nám o všem moc hezky vyprávěla. Kratší
zastávka byla v Černé Hoře v pivovaru, kde si zájemci mohli koupit zde
vyráběný  mok.  V Hospodě  v Česticích  jsme  povečeřeli  a  plni  dojmů,
spokojeni jsme se vrátili domů. Velký dík patří pí. Rohlenové, která pro
nás zájezdy připravuje a provádí nás jimi.

Na závěr bych chtěl poděkovat všem našim členům i všem ostatním,
kteří  nám  ochotně  a  nezištně  pomáhají  s organizací  a  zajišťováním
potřebných věcí při našich akcích. Rádi bychom mezi sebou přivítali nové
členy, kteří by se chtěli zapojit do našich činností.

B. Poláček

Zpráva z MS Dobré o činnosti v roce 2014

Loňská  mírná  zima  byla  pro  zvěř  v lese  velmi  příznivá.  Vzhledem
k tomu, že nebyla téměř žádná sněhová pokrývka, tak zvěř v podstatě
vůbec  nestrádala  a  pravidelné  zimní  přikrmování  nebylo  téměř  vůbec
nutné.  Srnčí  zvěři  bylo  tak  jako  každý  rok  v únoru  a  březnu  podáno
antiparazitární léčivo proti oblým červům trávicího traktu, nosohltanové a
podkožní střečkovitosti. Zvěř ani ve velké míře krmelce nenavštěvovala,
protože  neměla  žádnou  potravní  nouzi.  Tento  stav  v přírodě  byl  ale
i kontraproduktivní, protože přežila i velice slabá zvěř, která nebyla v prů-
běhu  lovecké  sezóny  ulovena  a  která  by  v případě  standardní  zimy
zřejmě nepřežila. To se nakonec projevilo i  na odlovu především srnčí
zvěře  v roce  2014,  kdy  bylo  uloveno  mnoho  váhově  podprůměrných
kusů, kteří do chovu nepatří. 

Předešlý rok 2013 jsme zhodnotili na výroční členské schůzi, která se
konala  1.  3.  2014.  Na  tradiční  „výročce“  jsme  nejen  hodnotili,  co  se
povedlo a nepovedlo za uplynulý rok, ale i plánovali činnost na rok 2014.

Naplánovali  jsme si  stavbu nových a opravy dosluhujících krmelců,
opravy posedů, společnou brigádu na naší myslivecké chatě a několik
akcí dalších, které jsme postupně v průběhu roku realizovali. Dále jsme si
dali za úkol připravit provozní řád na naši mysliveckou chatu, dodržovat
plán lovu nejen srnčí, ale především i černé zvěře a to za maximálního
úsilí všech členů.

Na výročce jsme mezi nás přijali jednoho nového člena Jana Kůstku,
který u nás úspěšně hostoval tři roky a nového hosta Václava Melichara.
Dále byly předány věcné dary našim jubilantům. 
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Přítomní dostali mimo jiné informace o šířícím se africkém moru pra-
sat, o novém zákonu o zbraních a střelivu, o změnách v době lovu černé
a sičí zvěře a o nařízení státní veterinární správy, které se týkalo zjištění
zdravotního stavu spárkaté zvěře. Na závěr zhodnotil myslivecký hospo-
dář lovecké trofeje za uplynulý rok a pochválil členy za průběrný odlov
zvěře. 

V dubnu jsme navštívili  okresní  výstavu trofejí  v Tutlekách.  Na jaře
byla  myslivecká  políčka  oseta  směsí  obilovin,  aby  byla  atraktivní  pro
spárkatou zvěř až do podzimu. 16. května již tradičně začal očekávaný
lov srnců, který byl 30. září ukončen a v podstatě byl plán lovu splněn na
100 %.

Na  červen,  měsíc  myslivosti,  jsme  na  myslivecké  chatě  nachystali
dětský den, aby i nejmenší spoluobčané poznali, co obnáší myslivost, že
to není jen o lovu, ale hlavně o péči o zvěř, chovu, zoologii, kynologii,
mysliveckých tradicích a dalších odvětvích této zájmové činnosti. Další
informace z dětského dne jsou popsány v komentáři paní Miloslavy Vidlá-
kové,  která  naši  snahu pozitivně  ohodnotila.  Vzhledem k tomu,  že  se
dětský den vydařil a byl kladně hodnocen, plánujeme ho uspořádat každý
druhý rok.

Na myslivecké chatě v letních měsících probíhaly opravné práce, bylo
zde provedeno spousta práce i v průběhu sezóny a za to patří dík všem,
kteří se této činnosti dobrovolně účastnili.
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V srpnu  jsme  uspořádali  II.  ročník  brokových  střeleb  na  zmoderni-
zované střelnici v Domašíně. Na střelbách se za pěkného letního počasí
sešla početná skupina 33 účastníků. Pro střelce bylo připraveno celkem
40 terčů (asfaltových holubů).  V průběhu střeleb se grilovaly kýty z di-
vočáka i vepřového a bylo nachystáno mnoho dalších pochutin, abychom
strávili příjemný den mezi kamarády. Na závěr byly vyhlášeny výsledky
střelby.  Vítězem  se  stejně  jako  v prvním  ročníku  stal  pan  Leoš  Plesl
s třiceti zásahy.

V září proběhla v našem MS kontrola státní veterinární správou a po
předložení požadovaných dokladů a dokumentů dopadla úspěšně.

Před zimní krmnou sezónou jsme se rozhodli zakoupit krmnou směs
pro  zkvalitnění  chovu  srnčí  zvěře.  Tato  směs  byla  podávána  zatím
zkušebně u dvou krmelců, ale vzhledem k mírnému začátku zimy, nebyla
zvěří brána tak, jak jsme si představovali. Hodnocení tohoto kroku je tedy
z již zmíněného důvodu spíše negativní, ale doufám, že v následujících
letech tomu bude jinak a tento krok budeme moci hodnotit pozitivně.

V říjnu nás tradičně navštívili sokolníci se skupinou orlů. Po přivítání a
rychlém občerstvení jsme se společně vydali na lov do naší honitby za
pomocí těchto  dravců.  Vzhledem k této  dlouholeté  tradici  jde o  kama-
rádské setkání starých známých a popovídání si o loveckých zážitcích
z uplynulého roku.  Ten samý případ je i  společný hon, který se konal
6. prosince. Protože drobné zvěře je nedostatek, šlo spíše o procházku
honitbou, ukončenou tradiční poslední lečí na naší myslivecké chatě. 

V závěru roku nás zastihla velice smutná zpráva, protože nás navždy
opustili  dlouholetí  členové pánové Zdeněk Fryml  a  Josef  Poňka.  Čest
jejich památce.

Za uplynulý rok bych rád poděkoval všem, kteří se aktivně podíleli na
činnosti našeho spolku a popřál jen to nejlepší do nastávající myslivecké
sezóny.

Myslivosti zdar. Martin Fryml
předseda MS Dobré
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Prosím čtenáře, 

kteří by byli ochotni darovat, odprodat, případně zapůjčit ke zpracování
materiály dokládající  život  a  práci  obyvatel  Doberska i  celého regionu
Orlických hor  a  podhůří,  aby se ozvali,  nebo  mě kontaktovali  osobně
nebo na telefonu 732 367 979, případně i elektronickou poštou na adrese
natura@dobruska.cz. 

Jedná se mi o staré
pohlednice,  fotografie,
úřední  i  osobní  listiny,
doklady, reklamní před-
měty a tiskoviny, osob-
ní  i  obchodní  kores-
pondenci, regionální li-
teraturu  i  zápisy  růz-
ných spolků i  institucí,
mapy  a  jiné  možné
materiály  včetně  troj-
rozměrných předmětů. 

Tyto  materiály  bu-
dou  používány  při  vy-
dávání regionálních tis-
kovin a publikací včet-
ně  Doberské  ročenky
nebo sborníku Panora-
ma.

Za  zapůjčení  rek-
lamního  letáku  děkuji
panu Zdeňkovi Ponko-
vi z Kvasin.

Josef Kučera, Hlinné 6,
518 01 Dobruška
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VÝROČÍ NAROZENÍ

60 let
Bauko Juraj, Dobré 114
Hrazánek Roman, Dobré 141
Kleiner Vlastimil, Rovné 5
Kyllarová Stanislava, Dobré 136
Matějů Josef, Kamenice 18
Minařík Josef, Chmeliště 7
Novotná Helena, Kamenice 52
Ševcová Alena, Dobré 6
Škodová Alena, Kamenice 12

65 let
Hynková Jarmila, Dobré 113
Jarina Josef, Hlinné 61
Kříž Václav, Rovné 19
Mangr František, Dobré 33
Myšák Miroslav, Dobré 122
Netík Antonín, Dobré 104
Petřík Jan, Kamenice 43
Piskorová Dana, Dobré 66
Renner František, Hlinné 25

70 let
Červená Anna, Hlinné 53
Derner Bohumil, Hlinné 3
Gajdošová Věra, Dobré 62
Novák Ladislav, Dobré 07
Pavelová Jana, Dobré 119
Pavlová Marie, Dobré 129
Ulrych Emil, Rovné 2

Zajícova Bohuslava, Dobré 94

75 let
Hejzlar Jaromír, Chmeliště 13
Kolman Luboš, Kamenice 8 
Kupka Ivan, Dobré 64
Pacourek Jiří, Dobré 115
Pacourková Drahomíra, Dobré 115
Preclík Josef, Dobré 53
Smola Jiří, Hlinné 77
Šintáková Marie, Hlinné 5

80 let
Suchánková Miroslava, Dobré 34
Votroubková Marie, Chmeliště 27

81 let
Hanuš Vladimír, Dobré 109
Hekerlová Stanislava, Šediviny 13
Hynková Milada, Kamenice 6
Martinková Olga, Kamenice 26
Matějů Vlasta, Kamenice 9
Pohlová Helena, Hlinné 48
Skalická Zdeňka, Dobré 94
Vaľovčinová Hana, Dobré 43
Votroubek Miroslav, Dobré 116

82 let
Prázová Elsa, Rovné 26
Šestáková Ludmila, Dobré 55
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83 let
Boháčová Zdeňka, Dobré 26

84 let
Prázová Vlasta, Dobré 17
Ševcová Ludmila, Hlinné 34
Volfová Marie, Chmeliště 3

85 let
Boháčová Vlasta, Dobré 83
Vernerová Marie, Rovné 15

86 let
Boháč Karel, Dobré 26
Dyntar Václav, Rovné 34
Andrš Josef, Rovné 36

87 let
Skučková Miloslava, Dobré 7

88 let
Šafářová Květoslava, Kamenice 16
Práza Oldřich, Rovné 26

89 let
Hlaváčková Marta, Hlinné 26
Maršík Josef, Chmeliště 24

90 let
Hofman Vlastimil, Dobré 128
Chaloupková Milada, Hlinné 10

92 let
Vondrová Marie, Kamenice 59

96 let
Burketová Božena, Dobré 60

NAROZENÍ

Andršová Eliška, Dobré 141
Brožová Zuzana, Rovné 14
Dusbaba Jan, Dobré 148
Havel Vít, Rovné 5
Kárník Ondřej, Dobré 92

Popelka Michal, Kamenice 2
Práza Richard, Dobré 17
Sedláček Jan, Dobré 167
Vyskočilová Stela, Dobré 164
Zykl Jakub, Dobré 90

ZEMŘELÍ

Fryml Zdeněk, Dobré 108
Hejzlarová Marie, Chmeliště 13
Kučera Josef, Hlinné 6
Martínek Čestmír, Rovné 30
Marková Anna, Dobré 16
Novotná Miroslava, Dobré 24

Piskorová Eliška, Kamenice 14
Práza Ladislav, Dobré 17
Prouzová Kristina, Šediviny 6
Ptáčková Marie, Dobré 20
Šlitr Oldřich, Rovné 20
Trojan Jaroslav, Dobré 19
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PŘISTĚHOVALI SE

Blažková Radka, Dobré 97
Blažková Tereza, Dobré 97
Dusbaba Petr, Dobré 148
Kyncl Jiří, Dobré 142
Lopatář Pavel, Hlinné 7

Novotná Petra, Dobré 148
Pátek Jakub, Dobré 97
Rosocha Daniel, Dobré 166
Zeman Michal, Dobré 124

ODSTĚHOVALI SE

Bastl Šimon, Kamenice 40
Bastlová Marie, Kamenice 40
Bauková Zuzana, Dobré 114
Fiala Jiří, Hlinné 81
Kleiner Jiří, Dobré 67
Kleinerová Veronika, Dobré 67
Palečková Jana, Dobré 109

Popelková Lucie, Kamenice 2
Prázová Irena, Dobré 54
Sedláček Kamil, Hlinné 73
Šlechta Jaroslav, Dobré 141
Švihálek Jiří, Dobré 150
Volák Jan, Hlinné 24
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